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ÚVODNÍK
Při psaní těchto řádek do  říjnového měsíčníku zářilo 

na obloze slunce, teplota přes 20° C  a příroda dělala jako 
kdyby nic. Víkendová bouře Boris se částečně rozplynula 
v  atmosféře stejně jako jiné podobné úkazy, které denně 
mučí lidi v  různých koutech světa. V přímém přenosu mů-
žeme sledovat tajfuny, zemětřesení, záplavy či tornáda, kdy 
střechy domů, auta, stromy létají vzduchem a  my sedíme 
v obýváku a jen kroutíme hlavou, co se jinde děje. Tentokrát 
živly zasáhly i  část našeho území a  v lidech se – jako už 
tolikrát při různých příležitostech – opět vzedmula vlna 
solidarity.  

Také strašecká radnice zareagovala ihned a poslala finanční 
příspěvek na  účet velmi postižené obce Heřmanovice. 
V  našem kraji naštěstí nenadělal Boris přílišnou škodu, 
vyvrácené stromy uklidili hasiči, povodně tu nenastaly a náš 
život plyne dál ve vyjetých kolejích. Bez problémů lze zajít 
do  kina nebo na  koncert. Kinokavárna v  říjnu uvádí český 
film Jiřího Mádla Vlny, o  kterém všichni už mnohokrát 
slyšeli, ale ne každý ho viděl. Je fakt dobrý, jděte na něj. 

(Osobně mám Jirku Mádla zafixovaného jako naivního 
snowboarďáka či gymnazistu a  on už natočil svůj třetí film, 
na který se předtím deset let připravoval, a který se  snad do-
stane i na Oscary.) 

V  rubrice Představujeme si přečtete o  tom, jak Michal 
ze  sedmičky strašecké základky pokořil svými vědomostmi 
a přístupem 9 tisíc soupeřů v soutěži Mladý zemědělec. Moc 
se mi líbilo si s ním a maminkou Evou povídat o hospodaření 
na jejich farmě.  

Je pro ně srdeční záležitostí a náplní jejich životů. 
Měsíčník je opět plný minulých i  budoucích událostí, tak 

příjemné počtení! 
Lída Faflíková
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Vybráno z 45. zasedání rady města ze dne 26. srpna 
Oprava fasády domu č. p. 100 

Rada města schválila uzavření smlouvy o dílo na opravu fasády na domě č. p. 100 se společností TRUMF, renovace a sanace 
s. r. o. za cenu včetně DPH 1 825 230 Kč. Práce by měly být dokončeny v průběhu měsíce října. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 44. zasedání rady města ze dne 5. srpna 

Stavba parkourového hřiště 
Na základě výběrového řízení rada města přijala cenovou 

nabídku společnosti Enuma Elis, s. r. o. na stavbu parkou-
rového hřiště v areálu fotbalového hřiště ve výši 664 048 Kč 
včetně DPH. Stavba bude zahájena ještě v tomto roce (pří-
prava podkladu a betonové podkladní desky) a dokončena 
v první polovině roku 2025. 

Výměna některých oken 
Dlouho plánovaná výměna oken v přízemí budovy MěÚ se 

zpozdila, a proto se město dohodlo se zhotovitelem (firmou 
Truhlářství Vališ s. r. o.) letos zatím pouze o výměně tří oken 
(pokladna, matrika) za cenu  354 282 Kč včetně DPH. 

Jiří Tláskal

Vybráno z 46. zasedání rady města ze dne 10. září 

 Peníze na výměnu kotlů 
Pro výměnu kondenzačních kotlů v kotelně na Žižkově 

náměstí rada města schválila cenovou nabídku Technických 
služeb ve výši  922 994 Kč. 

Dar od HZS SK 
Rada města schválila uzavření darovací smlouvy, podle kte-

ré město obdrží od HZS Středočeského kraje osobní automo-
bil VW MULTIVAN KOMBI.  

Vozidlo je vyrobené v roce 2009 a  je plně funkční. Sloužit 
bude pro dopravu členů jednotky, dovoz technických 
prostředků a případně bude přestaveno na zásahový 

automobil na dopravní nehody za VW Amarok, které je 
velice poruchové. 

Deštivé dny ve Strašecí 
Pro uskutečnění divadelního představení Deštivé dny rada 

schválila částku 160 630 Kč. V hlavních rolích se představí 
David Švehlík a Richard Krajčo. 

 Městské granty pro sportovce 
Rada města v tzv. podzimním kole přidělila městské granty 

pro HBC Nové Strašecí ve výši 92 500 Kč a pro SCNS (Spor-
tovní centrum Nové Strašecí) ve výši 35 200 Kč. 

Jiří Tláskal

Okamžitá finanční pomoc obci postižené povodní 
V pondělí 16. září, v době povodňové katastrofy, odsouhlasila rada města na svém pravidelném zasedání okamžitou finanční 

pomoc obci Heřmanovice na Bruntálsku ve výši 100 000 Kč. Převedená byla přímo na účet obce, která má 344 obyvatel a mimo 
jiné právě řešila i nákup potravin pro své občany.  

Podařilo se nám telefonicky spojit se starostou Heřmanovic panem Tomalským, který byl zrovna mimo obec, kde nic nefun-
govalo - elektřina, internet ani mobilní síť. 

Držíme palce jim i všem ostatním. 
Karel Filip

Nálada na Ladě 2024  
V neděli 13. října od 14 hodin se na louce směrem k  ČLUZ uskuteční tradiční zábavné odpoledne pro děti Nálada na 

Ladě, pořádané sdružením Město pro rodinu – rodina pro město. Letošní téma je Olympiáda.   
Zdeněk Doležal
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Město a  hasiči Nové Strašecí zorganizovali ve středu 
18.  září ve  spolupráci se  skupinou Rakovnicko pomáhá hu-
manitární sbírku materiální pomocí pro město Krnov. 

Jednalo se o věci, které Krnovští přímo žádali. Sbírka byla 
zahájena v 7 a trvala do 20 hodin v hasičské zbrojnici v ulici 
Palackého.  

Za pouhý jeden den se vybralo přibližně 20 tun huma-
nitární pomoci!!!  

Díky obrovskému úsilí občanů našeho města, okolních obcí, 
dobrovolných jednotek, firem, institucí, našich hasičů a pra-
covníků města Nové Strašecí bylo možné přivézt, vybrat, vy-
třídit, zaevidovat, nabalit a naložit dodávku takto velké hu-
manitární pomoci.  

Velmi rychle - hned druhý den ráno - ve čtvrtek 19. 9. odje-
lo 11 profesionálních a  dobrovolných jednotek do  Krnova 
s humanitární pomocí. Poděkování patří všem, kteří přispěli 
na pomoc obcím postiženým povodněmi.  

Velký dík patří i místním hasičům a  pracovníkům města, 
kteří od  ranních hodin potřebné věci třídili, zapisovali 
a nakládali do dodávkových vozů. Všem vám moc dííííky.  

Karel Filip

Návrh na zrušení OZV č. 6/2003 pro nadbytečnost

V  souvislosti s  „inventarizací“ starších obecně závazných 
vyhlášek (OZV) města uvedených ve  sbírce právních 
předpisů územně samosprávných celků ve  spolupráci s od-
dělením dozoru nad normotvorbou obcí ministerstva vnitra 
předkládám návrh na  zrušení OZV č. 6/2003 O  zajištění 
veřejného pořádku při poskytování hostinských činností 
a pořádání veřejných produkcí na území města. Vyhláška se již 
při zajištění veřejného pořádku neaplikuje, některá 
ustanovení jsou neplatná a  obsahuje odkazy na  již ne-
existující zákony. 

Z toho plyne, že obec by měla vydávat vyhlášky na základě 
zákonných zmocnění a  nikoliv k  podávání obecných 
informací.   

V předmětné věci OZV neodpovídá zmocnění v § 10 písm. 
a) zákona o  obcích, tedy možnosti stanovit, které činnosti 
lze vykonávat pouze na místech a v čase určených vyhláš-
kou, nebo které činnosti jsou na  veřejných prostranstvích 
zakázány. Ustanovení musí být konkrétní, přitom OZV č. 
6/2003 to neobsahuje.  

Karel Filip 

Výlet o podzimních prázdninách 
Na středu 30. 10. – poslední den podzimních prázdnin – připravuje DDM výlet do oblíbené Techmánie Plzeň.  
Odjezd bude od školní družiny v 8.30 hod. a návrat kolem 15.30 hod. Cena je 350 Kč.                                                           -JS-

Humanitární pomoc

Podzimní bazar 
Tradiční podzimní bazar dětských a dámských věcí, sportovních potřeb a hraček se bude konat dne 12. října ve školní 

jídelně základní školy od 8 do 11 hod.  
Bližší informace a pokyny budou poskytnuty na tel. čísle 605 216 135, G. Horáková.  
Všichni jste srdečně zváni.

Jedna z dodávek s humanitární pomocí                                                        Foto archiv K. F. 

Humanitární pomoc v hasičské zbrojnici                                                    Foto archiv K. F. 
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Dle zákona č. 283/2021 Sb. (nový stavební zákon) probíhají 
od 1.  července 2024 řízení výhradně elektronicky prostřed-
nictvím portálu stavebníka. Jelikož portál stavební správy 
umožňuje přihlášení pouze prostřednictvím fyzické osoby 
a  její elektronické identity, je třeba pro jednání za město 
jako právnickou osobu, např. při vyřízení stavebního povo-
lení, kolaudace nebo závazného stanoviska, doložit opráv-
nění v podobě plné moci.  

Za tímto účelem navrhuje odbor investic zplnomocnění 
Pavla Frieberta – vedoucího odboru investic, Ing. Jitky 

Průšové, Lucie Kratinové a  Ing. Jana Vitnera – referentů 
odboru investic – k jednání a činění právních úkonů s fyzic-
kými a právnickými osobami, orgány státní správy a samo-
správy, a to prostřednictvím Portálu stavební správy za úče-
lem získání dokladů, vyjádření a  stanovisek, nutných pro 
vydání územního rozhodnutí a  stavebního povolení. Dále 
také za  účelem podání žádostí v  rámci přípravy stavby, 
povolení stavby, změny a  zrušení stavby a  záměru, dokon-
čení stavby a změny pozemků a území staveb. 

Karel Filip

Portál stavebníka – plná moc k vyřizování

Pořízení nových herních prvků v Křivoklátském sídlišti
Vzhledem k  tomu, že v  Topinkově ulici v  Křivoklátském 

sídlišti vznikl místo zastaralého dětského hřiště upravený 
prostor s posezením, rádi bychom jej doplnili o herní prvky, 
aby si na své přišli nejen starší obyvatelé sídliště, ale i ti nej-
menší.  

Protože jsme stávající dětské hřiště v Křivoklátském sídlišti 
vybavili herními prvky z  akátového dřeva, chtěli bychom 
v tomto duchu pokračovat. Proto jsme opět oslovili firmu TR 
Antoš, s níž máme dobré zkušenosti.  

Poblíž upravené plochy umístíme dva pružinové prvky, 
a  to: kánoe – větší prvek, který mohou děti využívat i  k 
jiným hrám než jen k  houpání a  klasické malé pružinové 
houpadlo – aeroplán.  

Oba herní prvky jsou určeny pro věkovou kategorii dětí 
od tří do osmi let. 

Radě města se  předkládá návrh na  pořízení a  odbornou 
montáž zmíněných prvků za cenu 80 717 Kč včetně DPH. 

Karel Filip

Oprava fasády domu čp. 100
V  rozpočtu města je alokována částka 2 mil. Kč na  rekon-

strukci fasády objektu č. p. 100 na rohu ul. 28 října a Havlíč-
kova. 

Na základě usnesení rady města č. 771 z 5. 8. 2024 zaslal 
vybraný zhotovitel spol. TRUMF, renovace a sanace s.  r. o., 
Janského 2419/23, Praha 5, návrh smlouvy o  dílo, který 
se předkládá radě města k projednání. Cena díla včetně DPH 

činí 1 825 229 Kč. Se spol. TRUMF, renovace a sanace s. r. o. 
budou před realizací dořešeny detaily této rekonstrukce – 
vyvzorkování (barvy, textury), řešení stávajících dvířek 
elektro skříní apod., a to za součinnosti Ing. Martiny Komín-
kové. 

Karel Filip

Výměna kondenzačních kotlů v kotelně Žižkovo náměstí
V této chvíli má kotelna k dispozici 400 kW výkonu. Z toho 

200 kW pochází z kondenzačních kotlů Ferroli, které jsou již 
za svou životností a není možné na ně sehnat náhradní díly.  

Na základě této skutečnosti provedou TSNS výměnu kotlů 
Ferroli za  nové kondenzační kotle Ignys o  výkonu 2 x 
100  kW. Při výměně bude provedeno zapojení stávajících 
kotlů Ignys do kaskády s nově instalovanými. Tím bude do-
cíleno požadovaného výkonu a  snížení spotřeby zemního 
plynu. (Dle porovnání spotřeby z minulých let v  jiných ko-
telnách, kde byla provedena výměna za kotle Ignys). 

S touto výměnou dojde také k instalaci regulace, která v té-
to kotelně chybí. I  to pomůže ke snížení spotřeby zemního 
plynu – řízení chodu plynových kotlů. 

Dále bude provedena výměna části rozvodů otopné sou-
stavy, která je z doby, kdy zde byly kotle na tuhá paliva. Tato 
rekonstrukce kotelny je vyčíslena na 922 994 Kč včetně DPH 
dle přiložené kalkulace.  

Výměnu kondenzačních kotlů je možno financovat z rezerv 
v rozpočtu. 

Karel Filip

Pouštění draků s DDM 
V sobotu 5. 10. od 14 hod. se na letišti v Rakovníku uskuteční 32. ročník Drakiády. Proběhne soutěž vzhledu a letu 
doma vyrobených draků.                                                                                                                                                                            -JS-
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Užili jsme si parádní léto s příměstským táborem Badatelé na Paraplíčku, vylepšováním naučné stezky Za Vodou a vzdě-
láváním například v Hostětíně.  

Na  podzim nás kromě pravidelného setkávání v  kroužku Vodoměrka čekají sousedská setkání k  projektu VenkUčebna 
na Fortně a koordinační schůzky se zástupci města a škol. 

Pracujeme se Sázíme stromy na přípravě výsadby stromořadí pod dálnicí D6 Ozeleň Dolíka, na které přispělo mnoho našich 
občanů. Ladíme termín příštího kosení mokřadních lokalit a budeme rádi za další pomocníky.  

Sledujte náš web a sociální sítě, ať vám nic neuteče. Děkujeme za velkou podporu a přejeme všem krásné babí léto.  

Petra Pilátová,  za Ekocentrum Pod Marjánkou 
 

Domov seniorů Nové Strašecí, Město Nové Strašecí
Program na říjen 2024  

3. 10.  NĚMČINA v jídelně Domova – ve 13 hod. pro pokročilé, ve 14 hod. pro začátečníky s Járou Černuckým.  
Dále 10., 17., 24. a 21. 10.  
9. 10. DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ VŠEM v rámci Asociace poskytovatelů sociálních služeb –  9 – 15 hod.  
Jak se u nás žije? Vaří, hospodaří, vyrábí, zpívá, jakou máme vlastní farmu, psa, králíky… 
23. 10. FYZIOTERAPIE –  9 – 11 hod. v jídelně Domova:  Cvičení pod dohledem zkušené fyzioterapeutky Slávky Matesové. 

PhDr. Mgr. Miluše Jůnová, MHA  
tel. 607 562 197

Podzimní akce Ekocentra Pod Marjánkou

Hledáme kolegu na pozici 
STRÁŽNÍK MĚSTSKÉ POLICIE 
Místo výkonu práce: Dukelská 550, Nové Strašecí.  
Výkon funkce strážníka městské policie v souladu se záko-
nem č. 553/1991 Sb., o obecní policii, v platném znění.  
Nabízíme: Dovolená v délce 25 dní, příspěvek na stravová-
ní a na penzijní připojištění. 
Možnost zvyšování fyzické kondice apod.  
Kontakt: Stanislav Jahelka, DiS. tel. 602 432 260, 
volat PO – PÁ, 10.00 - 15.00 hod.,  
e-mail: mestska.policie@novestraseci.cz

Taneční pro dospělé  
Na konec tohoto roku připravujeme taneční kurz pro do-

spělé začátečníky v  Novostrašeckém kulturním centru. 
Nenechte si ujít tuto jedinečnou možnost naučit se tančit 
i ve vyšším věku pod vedením Martina Tenglera.  

Během sedmi večerů se  naučíte základy standardních 
a latinsko-amerických tanců. Hlásit se můžete pouze v pá-
ru. Kurzovné je 2 400 Kč.  

Rozpis lekcí: 24. a 31. října, 7., 14., 21. a 28. listopadu, 
5. prosince 2024.  

Přihlásit se můžete do poloviny října na e-mailové adre-
se: samcova@novestraseci.cz                                                                                                                                                                       

Mladí badatelé                                                                                                  foto  archiv EC
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Požární řád města
Oddělení dozoru nad normotvorbou obcí ministerstva 

vnitra provádí kontroly i starších vyhlášek města uvedených 
ve  sbírce právních předpisů územně samosprávních celků. 
V  případě našeho města doporučuje upravit některé OZV, 
v tomto případě Požární řád.   

Vzhledem k tomu, že úprav je více a v některých důležitých 
ustanoveních je stávající OZV č. 3/2004 neaktuální, 
navrhujeme OZV zrušit a vydat nový Požární řád.    

Karel Filip

VÝZVA!!!  
Vánoční výstava ozdob a betlémů v Městské galerii

Městská galerie Viktora Olivy se letos v prosinci opět pro-
mění v  kouzelné místo plné vánoční atmosféry. Po  dvou 
letech se vrací oblíbená výstava vánočních ozdob a betlémů, 
která měla v  minulosti velký úspěch. Bude ideální příle-
žitostí k tomu, abyste se svátečně naladili a obdivovali krásu 
ruční výroby vystavených předmětů. 

Prohlédnete si ozdoby různých stylů a materiálů, od  tra-
dičních skleněných koulí přes dřevěné figurky, háčkované 
vločky či slaměné ozdoby. Každý kousek má svůj vlastní pří-
běh, který dodává celé výstavě osobitý charakter. Část budou 
tvořit také betlémy, které jsou nedílnou součástí českých 
Vánoc.  

Vyzýváme veřejnost k  zapůjčení vánočních ozdob a  bet-
lémů, které by mohly být součástí letošní expozice. Přinést 

lze i  jiné vánoční dekorace – háčkované dečky, vánoční po-
hledy apod. Máte-li doma ozdoby či betlémy, které mají pro 
vás zvláštní význam a chcete se o  jejich krásu podělit s os-
tatními, neváhejte je zapůjčit. Vaše příspěvky pomohou vy-
tvořit výstavu ještě bohatší a pestřejší.  

Přihlásit se  můžete v  kanceláři NKC nebo na  mailu 
rezkova@novestraseci.cz. 

Výstava bude otevřena od 1. adventní neděle po celý pro-
sinec, takže bude dostatek času ji navštívit se svými blízkými 
a přáteli.  

Těšíme se na vaši návštěvu v Městské galerii Viktora Olivy 
a děkujeme všem, kteří přispějí svými ozdobami a betlémy 
k vytvoření této jedinečné výstavy. 

Ivana Rezková

Začátek školního roku
Pro školní rok 2024/25 bylo na ZŠ NS otevřeno 5 prvních tříd se 108 prvňáčky.  Z Nového Strašecí jich je 70, z Rynholce 16, 
z Rudy 13 a zbytek je z okolních obcí. 
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Jednotné nádoby na směsný komunální odpad
V minulém čísle měsíčníku v úvodní části věnované 

zasedání zastupitelstva z června 2024 zazněla informace, že 
došlo k aktualizaci obecně závazné vyhlášky o systému 
odpadového hospodaření. Obsahem aktualizované vyhlášky 
je povinnost likvidace textilního odpadu a povinnost 
používat nádoby na odpad podle evropských norem.  

V tomto příspěvku se budu věnovat části povinnosti 
používat nádoby na směsný komunální odpad. Co je obsa-
hem tohoto výrazu, k jaké změně došlo a jaké důvody k této 
změně vedly. 

Města a obce mají zákonnou povinnost svozu směsného a 
tříděného odpadu. Různými způsoby je ale řešeno vlast-
nictví samotných nádob. Zatímco nádoby na tříděné odpady 
na kontejnerových stáních bývají v majetku obce či svozové 
společnosti nebo jiného subjektu, např. Ekokom a. s., nebo 
Koutecký s. r. o. (textil), u nádob na směsný komunální od-
pad může být vlastníkem také majitel nemovitosti.  

Pokud je majitelem svozová firma, bývá obvyklé, že si tuto 
službu pronájmu započítává do ceny svozu, případně se jed-
ná o samostatnou fakturovanou položku. Obce pak i tyto 
náklady zohledňují v ceně místního poplatku za likvidaci 
odpadu.  

V našem městě se jedná o částku 800 Kč/1 rok/1 osoba. 
Město má historicky zvolený model, tedy nádoby na směsný 
komunální odpad o objemu 110, 120 a 240 l, které jsou 
ve  vlastnictví majitelů dané nemovitosti. Pokud je nádoba 
již nevyhovující, pořizuje novou vlastník nemovitosti. Pokud 
dojde k poškození nebo zničení nádoby svozovou společ-
ností, je povinna zajistit výměnu na své náklady. Nádob 
o  objemu 110 nebo 120 l jsou na trhu dostupné dva typy. 
Plechové pozinkované o objemu 110 l a plastové o objemu 
120 l. Dosud nebyla žádná pravidla, které nádoby používat 
a které nikoli.  

Je ale skutečností, že 
plastové nádoby tvoří 
více jak 95 % všech ná-
dob ve městě.  

Nová vyhláška nás nutí 
používat již jen plastové 
nádoby. Důvody jsou dva.  

Prvním je skutečnost, 
že město má oněch 95 % 
plastových nádob již 
osazených čipy pro přes-
nější evidenci. Svozový 
vůz je vybaven čtecím 
zařízením a dodavatel 
systému nabízí propra-
covaný informační sys-
tém, ze kterého je možné 
získávat přesné infor-
mace o počtu vývozů, 
svozové trase, přesném 
čase výsypu nádoby.  

Pokud vás napadá otázka, proč jsou potřebné takto přesné 
údaje, je to hned z několika důvodů. Jednak dojde k přesnější 
fakturaci mezi městem a svozovou společností, jednak jsou 
na město kladeny ze strany státní správy další požadavky, 
které jsou lépe splnitelné jen při této automatizované formě 
zpracování. Jako příklad je možné uvést skutečnost, že 
aktuálně město platí systémový poplatek státu za každou 
tunu směsného komunálního odpadu ve výši 500 Kč. Pokud 
dojde k situaci, že množství odpadu uložené na skládku 
překročí určitou hranici (letos to bude pro naše město 
968,32 tuny), město nebude státu platit 500 Kč/t, ale již 
1 250 Kč/t. Výše této platby za celé město a rok se pohybuje 
v řádech milionů korun. To zde mluvíme jen o penězích, 
které si bere stát.  

Nezapomínejme, že se za uložení platí také skládce (za 
uložení 803 Kč/t + 145 Kč/t za rekultivaci). Proto je nutná 
přesná evidence.  

Dalším důvodem je snazší manipulace s nádobou, plastová 
je osazena pojezdovými kolečky. Můžeme zcela zodpovědně 
konstatovat, že pokud by byla situace opačná, tedy že by 
více jak 95 % nádob bylo plechových, bylo by nutné více 
pracovníků a další svozový vůz. 

Dle dodavatele systému je navíc osazení čipu na plechovou 
nádobu problematické. Čip je umístěn v horním „límci“ pla-
stové nádoby. Je možné si ho představit jako plastový 
váleček o velikosti cca 5 cm. Ten je zašroubován do již při-
praveného otvoru z výroby a je tak i chráněn proti poško-
zení.  

Plechová nádoba tento límec nemá. Čip by se musel složitě 
připevnit na jiné místo, dále od čtecího zařízení instalované 
na svozovém vozidle a je zde také vysoké riziko odpadnutí či 
poškození.  

Proto se vedení měs-
ta rozhodlo, že po-
slední plechové ná-
doby majitelům ne-
movitostí zdarma 
vymění za plastové. 
 Připravilo návrh da-
rovací smlouvy a 
průvodní vysvětlující 
dopis.  
Celkově se jednalo 
o výměnu 140 ks ná-
dob, které byly při-
staveny k nemovi-
tosti. 
 Až na pár organi-
začních nedostatků 
proběhla výměna 
nádob bez kompli-
kací.  

Ing. Jan Bureš 
Vladimír KozelVyvážení odpadu                                                                                                                                      Foto V. K. 
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SPORT

Atletické jaro bylo velmi vydařené, jak dopadne 
podzim?

 V letošní atletické sezóně, která začala již v dubnu, se naše 
družstva přípravek, mladších žáků, starších žáků a dorostu 
představila v krajských kolech. Naši atleti si vedli velmi dobře 
a získali hned několik krásných umístění. 

Přípravky 
Začněme těmi nejmladšími, co jezdí na organizované zá-

vody. Závodíme ve třech desetičlenných družstvech. Výkony 
osmi nejlepších se sčítají a vytvářejí týmový výsledek, který 
se porovnává s ostatními. Naše nejsilnější „A“ družstvo 
pravidelně končí kolem desátého místa. Pochvalu určitě 
zaslouží Adam Tůma, který je jeden z nejlepších v hodu 
raketkou (příprava na oštěp) a celkově velkou oporou. Stejně 
tak Barbora Šulcová, Gabriela Hrdličková a Lexa Závora.  

V podzimní části nás čeká ještě krajské finále, kam po-
jedeme pouze s jedním družstvem poprat se o co nejlepší 
umístění. Držte nám palce. 

Mladší žactvo  
Formátem je již velice podobné velkým atletickým mee-

tingům. Každý člen týmů soutěží ve dvou disciplínách plus 
štafetě a už jsme rozdělení na holky a kluky.  

Zde je v konkurenci velkých atletických oddílů jako AC 
TEPO Kladno, Beroun nebo Žebrák velmi těžké se prosadit. 
Nejlepším z nás se to ale v letošní sezóně podařilo!  

Mezi nejúspěšnější a nejpilnější sběratelku týmových bodů 
patří naše sprinterka a výborná výškařka Viktorie Jíchová, 
která pravidelně končí na bedně nejkratšího sprintu. Oporou 
dívčího družstva je i Kateřina Hrdličková nebo Alice Iste-
níková.              

V chlapcích nejvíce bodů vozil Dominik Lukeš (koule, 
oštěp), který také zaznamenal velký úspěch na krajském 
finále jednotlivců v Kutné Hoře, kde skončil v hodu 
krikeťákem na druhém místě. Mezi členy tohoto týmů patří 
dálkař Daniel Reichel nebo sprintér Václav Rusňák. 

                

Starší žactvo  
Starší žáci nám udělali určitě největší radost. Tým ve 

složení Samuel Horák, Ondřej Eliška, Jan Frolík, Marek Lűftner 
a Radim Sedláček vozil hromadu bodů a pódiových umístění. 
Začneme Honzou Frolíkem, sprinterem, kterému je jedno, 
jestli běží 60 m nebo 150 m, vždy končí ve finále A, nejhůře 
ve finále B. Ondřej, náš koulař a kladivář, pravidelně 
postupuje do užšího finále. Marek je zas nedílnou součástí 
našich štafet. Radim je excelentním výškařem, jeho osobák 
je přes 170 cm, ve sprintu pravidelně vítězí nebo je na bedně. 
Okořenil to letos prvním místem ve výšce na krajském finále 
jednotlivců. Starší žáky stejně jako jejich mladší parťáky 
ještě čeká na začátku října béčkové finále v Čáslavi. Držte 
nám palce. 

Posledním do party je Sam Horák. Musel jsem si ho nechat 
na konec. Je to hoch, který nás reprezentuje na MČR starších 
žáků v Třinci, které proběhlo 21. 9 - 22. 9. 2024 (v čase tisku 
měsíčníku). Momentálně se nachází na čtvrté pozici 
celorepublikových tabulek v hodu oštěpem. Letos náš klub a 
Středočeský kraj reprezentoval na Olympijských hrách dětí a 
mládeže, kde bohužel kvůli zmatkům v organizaci nebyl 
puštěn do závodu. Zkusil si cvičné hody mimo soutěž a 
obsadil by druhé místo. Na krajských kolech pravidelně 
vítězí v oštěpu. Vozí ale body také z dálky, sprintu nebo 
koule. 

Dorostenci 
Poslední skupinou je parta dorostenců. Lukáš Petráček, 

Lukáš Hájek a Klára Doušová letos závodili pouze jednou 
na  závodech ve Staré Boleslavi. Bohužel pak nás zastihla 
zranění, která nám ukončila sezónu ještě dříve, než pořádně 
začala. Všichni dělají všechno proto, aby se mohli ještě 
aspoň jednoho závodu zúčastnit, ale hlavně se kvalitně 
připravit na tu příští, která začne v zimě halovými závody 
a sérií klubových závodů. 

Lukáš Knobloch, trenér

Přípravka                                                                                                                                          Foto  archiv SCNS
Starší žáci Radim Sedláček, Ondřej Eliška, Jan Frolík a Marek 
Lűftner                                                                   Foto  archiv SCNS
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STALO SE

Každoročně se  o novostrašecké posvícení setkávají bývalí 
žáci Základní školy J. A. Komenského, kteří v  daném roce 
dovrší šedesáti let. Letos se jich zúčastnilo čtyřicet.  

Při setkání na MěÚ se  vzpomínalo především na  tehdejší 
učitele, na veselé historky ze  školních výletů a exkurzí, ale 

i na písemky a zkoušení. Poté si absolventi prohlédli školní 
budovu a zavzpomínali, ve kterých lavicích sedávali. Školou 
je provedl bývalý ředitel Stanislav Hajný. Po prohlídce školy 
následoval společný oběd a zábava.  

Karel Filip

Pozor na volně pobíhající psy

Setkání šedesátníků

Na redakci Novostrašeckého měsíčníku se  začátkem září 
obrátila zdejší občanka paní Ferková s  tím, že není spo-
kojená s  vyřešením pokousání jejího psíka sousedčiným 
volně se  pohybujícím velkým psem. Událost se  odehrála 
v podvečer 30.  7. v Dukelské ulici. Paní Ferková uvedla, že 
na  její volání o pomoc nikdo nereagoval. Snad až po deseti 
minutách dorazila majitelka útočníka, psa odchytila, ale 
bohužel se ani neomluvila. K události byli přivolaní městští 
strážníci, kteří majitelce agresivního psa udělili pokutu. Paní 
Ferková ale musela se psem k veterináři, kde se ukázalo, že 
jeho zranění jsou opravdu vážná. Přestože od útoku uplynul 
již více než měsíc (v době stížnosti), stále není jisté, zda 
pejsek přežije. Veterinární léčba dále pokračuje, je velmi 
náročná a  majitelku finančně zcela vyčerpala. Potrestání 
druhé strany pokutou jí proto připadá nedostatečné. Cítí 
bezmoc…   

 -lf- 
Citace ze sms paní Ferkové: 

… Nedotklo se to jen mě a mé dcery a lidí, kteří nás znají…Co 
má dělat slušný člověk, který dodržuje pravidla a  odnese to 
nejvíce. Dostalo nás to na  finanční dno a  ještě není vyhráno. 
Čiko, je to měsíc, stále bojuje o svůj život. Levá plíce nefunkční, 

pravá na 30 procent a nikdo s  tou m… nic nedělá. Dva útoky 
během 14 dnů, bohužel pán, kterého také napadl, to nehlásil, 
protože se stačil ubránit. Město ji odstěhovalo z Rakovnického 
sídliště k  nám, aby byl klid, tam byli policajti každou chvíli. 
Na co policie a město čeká? Až někoho ten pes zabije? Dům je 
plný dětí, ta ženská se všem směje, nezvládá psa ani svůj život. 
Musela jsem říci svůj názor. Ferková

Letošní šedesátníci                                                                                                                                                                                                                                                Foto Ivana Rezková

Pokousaný Čiko                                                                            Foto S. Ferková

Pokousaný Čiko
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STALO SE - Z policejního deníku

Dne 2. 8. těsně předtím, než musela 
Popelka opustit ples, došlo na místním 
diskotančení k  drobným dohadům. 
Jeden z  mladíků se  trošku při svém 
vysvětlování rozmáchl a čirou náhodou 
udeřil do  hlavy prchající Popelku. 
Popelka s  boulí na  hlavě později po-
chopila, že šlo o  nešťastnou náhodu 
a  ne úmysl. Popelka odmítla lékařské 
ošetření a zůstala v péči své hodné ses-
try, která slíbila, že se  o  ni postará. 
Snad ji ještě někdy uvidíme.  

Dne 3. 8. déle jak hodinu po půlnoci 
pokračovalo show s  názvem konec 
a  odchod z  diskotančení. OD PČR po-
žádal strážce místního pořádku o pro-
věření oznámení o  fyzickém napadení 
v ul. Mšecká. Strážníci na místě zjistili, 
že mělo dojít k  sražení jednoho 
z poškozených osobním vozidlem, kte-
ré odjelo do noci. Na místo se dostavila 
hlídka PČR, která si událost z  důvodu 
podezření na  trestný čin výtržnictví 
převzala. Jednomu z  mladíků byla 
přivolána RZS, jelikož nemohl dovřít 
čelist po  ráně pěstí. SPZ podezřelého 
vozidla byla předána Velkému kamero-
vému hlídači, který okamžitě určil směr 
odjezdu prchajícího vozidla. Strážníci 
se  poté vrátili k  doprovodu účastníků 
diskotančení směrem k  jejich domo-
vům.  

Dne 4. 8. po půlnoci obdrželi místní 
hlídači oznámení o  ležícím uhynulém 
divokém praseti na  silnici směr Ryn-
holec. Hledači pozůstatků byli úspěšní 
a  sražené zvíře nalezli. Bohužel v  tuto 
pozdní dobu se jim nepodařilo probudit 
žádnou Šípkovou Růženku z  řad míst-
ních myslivců. Tělo zemřelého bylo od-
taženo do  škarpy, aby nezpůsobilo 
na  silnici nějakou nehodu a  myslivec 
byl kontaktován v rozumnou ranní do-
bu, aby zajistil odstranění těla.  

Dne 5. 8. před dvaadvacátou hodinou 
místní pochůzkář oznámil nočním 
strážcům ležícího muže na silnici. Hlí-
dači muže našli a hned ho i poznali. Byl 
to kluk místní s pěkně velkou alkoho-
lovou opičkou. Viditelně zraněn nebyl, 
ošetření odmítal a nohy mu nesloužily. 
Neustále se proti němu zvedal chodník 
a  jeho odchod směrem domů bojkoto-
val. Strážníci ho proto za  pomoci slu-
žebního oře doprovodili domů, uložili 
do  postýlky, dali pusu na  čelíčko 

a možná taky přidali nějakou tu pohád-
ku na dobrou noc.  

Dne 10.  8. ve  večerních hodinách 
se  v  parku u  polikliniky pohybovala 
fata-morgána v  podobě volně pobíha-
jícího psa. Tu bohužel viděl jen ozna-
movatel a  strážníci ani další pejskaři 
v parku ji neviděli. Předpokládáme, že 
pejsek je již doma v teplíčku.  

Dne 11.  8. v  odpoledních hodinách 
cizokrajnému návštěvníkovi našeho 
města upadla zmrzlina, která lehce 
znečistila fasádu oznamovatelky. Cizi-
nec chytil nerva a začal používat slova, 
která se naučil v našem jazyce. Bohužel 
žádné z nich není možné zveřejnit před 
22. hodinou. 

Oznamovatelka chtěla pouze, aby 
muž z místa odešel. Strážníci ho vypro-
vodili s  důrazným umravněním smě-
rem domů a doporučili mu zakoupit si 
slovník spisovných českých slov.  

Dne 11.  8. ve  večerních hodinách 
oznámila místní milovnice zvířat všeho 
druhu, že před domem v  jejich ulici 
ulovila volně pobíhajícího psa. Jednalo 
se  o  větší kus s  obojkem a  známkou 
města Rokycany. Nalezenec byl umís-
těn do  městských kotců. V  ten samý 
den o  trochu později a  v jiném domě 
zjistil místní občan, že pes je jeho dce-
ry, která přijela na návštěvu, a vzal ro-
ha. Kontaktoval proto strážníky a ti mu 
nalezence vydali.  

Dne 12.  8. před dvaadvacátou hodi-
nou požádal OD PČR strážníky o  pro-
věření oznámení v Křivoklátském sídl., 
kde z  jednoho bytu vychází křik, mlá-
cení a že někdo někoho zabije. Strážní-
ci vybaveni těžkooděneckou výbavou 
vyjeli na místo. Vyběhli do druhého pa-
tra, chvíli počkali na  plíce a  zbylé 
orgány, které nestíhaly jejich zběsilé 
tempo a  pak začali jednat. Na  místě 
se  spojili s  jedním nájemníkem bytu, 
který uvedl, že při příchodu domů si 
na  chodbě vyměnil pár zdvořilostních 
frází s  nájemníkem z  ciziny. Bohužel 
přítomní obyvatelé domu uvedli, že vy-
světlujícího muže v  domě snad nikdy 
neviděli, ačkoli on tvrdil, že tam bydlí 
už dva roky. Přes lehký alkoholový opar 
uvedl, že nechce dělat problémy a do-
jde se  vyspat ke  kamarádovi na  Sto-
chov. Z místa byl strážníky vykázán.   

Dne 13.  8. v  podvečer OD  PČR po-
žádal nejlepší z  nejlepších, tedy MěP 
NS, o prověrku dvou podnapilých osob 
s kočárkem pohybujících se po NS. Nej-
lepší vyjeli a  skutečně kočárek i  s do-
provodem našli a  ztotožnili. Řidička 
kočárku byla zcela ok, jen v  jedné ruce 
měla kočárek s mimi a  v druhé láhev 
vodky. Její doprovod byl značně spo-
lečensky unaven a ona mu láhev z bez-
pečnostních důvodů přidržovala. Ma-
mince bylo sděleno a  doporučeno, že 
řidička kočárku s lahví v ruce nevypadá 
moc dobře, proto lahvičku ihned ukli-
dila. Pro jistotu strážníci kontrolovali 
jejich pohyb až do  místa bydliště 
v místní ubytovně.  

Dne 14.  8. v  dopoledních hodinách 
se  mazlíčci místního občana vydali 
na  výlet. Někdo má jako mazlíka pej-
ska, kočičku, morčátko, rybičky a někdo 
ovečku nebo rovnou dvě. Strážníci mají 
přehled o místních chovatelích přežvý-
kavců. Není jich mnoho, v celém městě 
jeden celý. Známý chovatel si ovečky 
odchytil a odvedl do pelíšků.   

Dne 15.  8. v  dopoledních hodinách 
se místní mazlíčci – rodu ovečka – vy-
dali opět na  vycházku. Ovečky mají 
u svého páníčka velkou volnost a neřeší 
žádné svoje potřeby, ale obyvatelé uli-
ce, kde k výtržnictví docházelo, nemají 
pro volnou výchovu pochopení. Ovečky 
jsou holky vynalézavé a když je v koži-
chu svědí bleška, tak odrbou fasádu 
nejbližšího domu. Páníček má své hol-
ky asi hodně rád, jelikož si pro ně osob-
ně přijel a  ještě se domluvil na úklidu 
ulice a  obnově fasády. Strážníci sice 
mají zvířátka rádi, ale někteří už z toho 
celou noc bé – bééčí, a proto by to ne-
muselo příště skončit smírem.  

Dne 17. 8. před obědem se děly věci. 
OD  PČR požádal strážníky (poslední 
dobou ještě prodlouženější ruka záko-
na) o  prověření napadení u  Alzaboxu 
u Penny. Kluci strašečtí na místě našli 
dva cool týpky, co si pár zdvořilostních 
slov vyměnili, ale vše bylo úplně ok. 
Kluci si tam spolu vajbili a byli při tom 
free a happy. Vše bylo vlastně bathed in 
the sun a  everybody byl happy a  no 
problem. Takže strašečtí town coop byli 
taky ok a  všechno bylo cute. Lekce 
cizích jazyků se  určitě doma s  dětmi 
vyplatí.   
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Dne 18.  8. v  dopoledních hodinách 
se  objevil úchyl. Strážníci ho nenašli, 
ale místní všímavý občan na  své pro-
cházce ho uviděl na lavičce, jak ukazuje 
širokému okolí svoji kasičku. Strážníci 
kasičku našli a ztotožnili. Nedostatečně 
natažené kalhoty byly překvapivě zcela 
při smyslech a střízlivé. Mladík byl dů-
razně poučen o  pravidlech chování 
a bylo mu doporučeno shlédnout něja-
ký pořad o slušném oblékaní. Jiná čin-
nost u  mladíka na  veřejnosti zjištěna 
a potvrzena nebyla. Na strážníky se ně-
kteří občané v této věci obrátili opako-
vaně, proto incident byl s  veškerými 
informacemi předán PČR. 

Dne 18. 8. po obědě pomohla techni-
ka k propojení všech složek IZS a stráž-
níků, a to díky super vedení města, kte-
ré je všem inovacím a moderním tech-

nologiím nakloněno. V  současné době 
existují 2 oficiální smlouvy s  tísňovou 
linkou seniorů, kdy jeden z  nich ji 
tohoto dne využil. Starší pán upadl 
doma a  potřeboval pomoc se  vstáním. 
Žádné zranění ani jiné zdravotní pro-
blémy nenastaly. Strážníci pánovi po-
mohli a  zpětně informovali tísňovou 
linku a ta rodinu. Určitě super služba. 

Dne 21.  8. v  odpoledních hodinách 
bylo strážníkům oznámeno zamoření 
panelového domu v  jedné z  ul. NS. 
Na místě nebyli lovci duchů, ale zku-
šení deratizátoři, kteří jako hlavní sídlo 
hmyzu označili jeden z  bytů. Jeho 
majitel se horem dolem snažil donutit 
nájemkyni, aby byt otevřela a  nechala 
ho vyčistit. S  paní a  jejím mluvčím – 
přítelem byla těžká dohoda, ale lovci 
hmyzů byli velmi trpěliví a  snaživí. 

Domluvil se náhradní termín, kdy paní 
byt otevře a zároveň i  ten den převez-
me výpověď z  bytu. Veškeré odnášené 
pytle z domu mistři deratizátoři zajis-
tili a ošetřili proti úniku a šíření brouč-
ků všeho druhu. Strážníci na  místě 
vyčkali do  vystěhování nájemkyně i  s 
broučky z bytu. Pár kusů nábytku si mi-
lovnice havěti vyzvedne po  domluvě 
s  majitelem, kdy strážníci budou pro 
pořádek znovu přítomni. 

  
Tento měsíc rozhodně nepatřil k  těm 

klidnějším, strážníci mimo jiné řešili nebo 
se účastnili události rušení nočního klidu, 
několika krádeží v  naších velkoplošných 
prodejnách, pomoc zvířatům všeho dru-
hu, smutného užití střelné zbraně, atd. 

Stanislav Jahelka

Pondělní posvícenský průvod má v Novém Strašecí svou tra-
dici. Dříve poutě a posvícení znamenaly putování k nějakému 
posvátnému místu. Jak plynula doba, měnila se  i  povaha 
a  smysl pouti. Od  původního náboženského významu až 
po dnešní zábavní charakter. Vždy však šlo o akci všelidovou, 
které se zúčastňovaly všechny společenské vrstvy.  

Posvícenský průvod pokaždé vychází v  Novém Strašecí 
od budovy ZUŠ a končí na místním hřbitově, kde účastníci poutě 
vzdají hold svým předkům, kteří jsou zde pohřbeni a  kteří 
zanechali ve  městě svou stopu. Posvícenský průvod vždy 
zpříjemňuje hudba. V posledních letech to bývá Modrá Muzika. 
Po průvodu se účastníci průvodu rozprchnou do místních hos-
pod a zábava pokračuje dál.     

Karel Filip

Posvícenský průvod v Novém Strašecí

UPOZORNĚNÍ!!! 
Hrací pátky v sokolovně (15.00 - 17.00) se pro rodiče s dětmi otevřou opět v říjnu. 

Průvod deštivým městem                                                                                             Fota -ir-
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V minulém školním roce uspořádala mediální skupina Vltava 
Labe Media a.  s. (Deník) pod záštitou Zemědělského svazu 
České republiky a  Agronomické fakulty Mendelovy univerzity 
v  Brně první ročník soutěže Mladý zemědělec. Určená byla 
žákům a  žákyním 7.  a 8.  tříd ZŠ. Cílem bylo zvýšit povědomí 
žáků základních škol o zemědělství. Ukázat možnosti kvalitního 
pracovního uplatnění v  dynamicky se  rozvíjejícím, zajímavém 
oboru, kde je čím dál větší potřeba vysoce erudovaných 
pracovníků.  

Vyhlášení soutěže mělo na základních školách ohromný ohlas, 
prvního kola se zúčastnilo téměř devět tisíc dětí z celé republiky. 
Proběhlo také ve  strašecké základce, mezi třemi postupujícími 
žáky do semifinále byl i tehdejší sedmák Michal Slavík.  

Následně uspěl nejen v  semifinále, ale nakonec tuto celo-
státní soutěž vyhrál. 

O tom, jak se to všechno seběhlo, jsem si povídala s Michalem 
a jeho maminkou Evou Slavíkovou. Nadmíru příjemný a inspi-
rativní rozhovor to byl. 

Jak jsi se o soutěži dozvěděl? 
Michal: Mám bráchu, který vloni chodil do 9.  třídy a  jeho 

třídní učitelka mě učí přírodopis. Zeptala se, jestli jsem stej-
ný zemědělec jako brácha a když jsem řekl, že jo, o soutěži 
mě informovala. Byl jsem v sedmičce, tak jsem se mohl zú-
častnit, on už ne.  

Tahle soutěž se od jiných, které mám za sebou, podstatně 
lišila. Byla od začátku hodně navážno, skoro vůbec ne dětská 
jako jsou normální olympiády nebo jiné soutěže. 

Dočetla jsem se, že se do Mladého zemědělce přihlásilo 
neuvěřitelných 121 škol a téměř 9 tisíc dětí. 

Michal: Bylo to tak. Ti, co se přihlásili, nejdřív dělali ve své 
škole test a  když byl dobře, první tři postupovali do  semi-
finále. Já jsem měl všechny odpovědi správně. Semifinále 
se pak konalo v Plasích, dostalo se tam 50 dětí z různých zá-
kladních škol.  

Tady zkouška obsahovala teoretickou a  praktickou část. 
Dělal se zase test a pak se třeba vozilo seno nebo se skládala 
radlička, poznávaly se druhy obilí a podobné praktické úkoly. 

Maminka Eva: To semifinále se  netýkalo jen Středočes-
kého kraje, byly tam zastoupené školy třeba i  z Plzeňska, 
z  Karlovarska, prostě ze  západočeské oblasti, podle toho, 
odkud se školy do soutěže přihlásily. Roli zde hrálo i místní 
umístění středních zemědělských nebo odborných škol. 

Jak jsi na semifinále dopadl, Michale? 
Michal: Byl jsem první. Na finále do Brna jsme pak jeli dva. 
Maminka Eva: Sama jsem byla překvapená tím, že ty 

semifinálové zkoušky nebyly vůbec lehké. Třeba v praktické 
části měly děti určit hmotnost králíka, koně nebo kozy, 
rozpoznat druhy různých netradičních semen jako pohanky 
apod., tedy nejen obvyklého obilí. Nebo to smontování 
radličky na čas… nic jednoduchého. Určitě to předpokládalo 
nějaké předchozí zkušenosti z  hospodaření a  tím pádem 
i zájem o obor. 

Povídejte o finále v Brně... 
Michal: Jeli jsme tam s mámou a  tátou. Dostali jsme už 

předem za úkol natočit max. 2 minutové video, na  kterém 

jsme měli zachytit nějakou zemědělskou činnost. Vybral 
jsem si senážování vojtěšek a myslím, že se  nám to video 
fakticky povedlo. Točila mě mamka a  její kamarádka to 
sestříhala.  

Maminka Eva: Pro mě úplně něco nového, video jsem nik-
dy nenatáčela. Výsledek se nám ale moc líbil.  

Na základě toho videa byl Michal pozvaný mezi 18 finalistů 
z  celé republiky na  Mendelovu univerzitu, Agronomickou 
fakultu do  Brna, kde desetičlenná odborná porota znovu 
videa posuzovala a nakonec vybrala jako nejlepší to Micha-
lovo.  

Krásný pocit, že? 
Maminka Eva: Opravdu jsme nečekali, že Míša bude 

z devíti tisíc soutěžících nejlepší. Podle slov porotců neměli 
o jeho jednoznačném vítězství žádné pochybnosti. 

Moc se mi líbil vyhlašovací ceremoniál i to, jak vážně byla 
soutěž pojatá, jak krásně se  k  nám chovali. Dojalo mě to. 
Děti měly možnost přičichnout i k akademickému prostředí, 
protože během hodnocení porotou absolvovaly prohlídku 
budovy včetně laboratoří. Při dekorování Míšovi proděkan 
řekl, že s ním na univerzitě budou počítat, to bylo vtipné. 
Třešničkou na  dortu potom bylo, že při odjezdu ze  školy 
jsme vjeli do  ulice Antonína Slavíka, což byl manželův 
dědeček. Od něho asi plynou rodinné sedlácké geny.  

Pokud vím, staráte se o dost velké hospodářství. 
Michal: Máme 90 kusů hovězího dobytka a  obděláváme 

nějakých 260 ha půdy. Máme i drobnou drůbež jako slepice, 
husy, kachny, také králíky, 5 koní a pštrosa. Je toho docela 
hodně… 

Nejlepší mladý zemědělec je ze Strašecka 

 Michal s vlastnoručně vypěstovanými ředkvičkami                             Foto rodinný archiv
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Maminka Eva: Ve  Mšeci je zámek, jehož posledními 
majiteli byli Schwarzenberkové. Stavení, kde bydlíme, je 
bývalý hospodářský dvůr. Dříve sloužil k zásobování zámku 
potravinami. Majiteli a provozovateli dvora byli po několik 
generací manželovi předkové. Jeho tatínek získal objekt zpět 
v  restituci a  po  čase jsme tam postupně začali hospodařit 
my.  

To jsou ty sedlácké geny… 
Michal: Mají je ale oba rodiče. 
Maminka Eva: S  manželem jsme se  seznámili na  České 

zemědělské univerzitě, on je agronom a  já zootechnik. Moji 
rodiče hospodařili v Krkonoších, měli sto kusů hovězího do-
bytka. Než jsem se  sem přivdala, manželova rodina provo-
zovala jen rostlinou výrobu. Já jsem si přivezla jednu krávu, 
která nám založila dnešní chov. Časem jsme se vypracovali 
tak, že máme i  vlastního limousinského plemenného býka, 
což je francouzské masné plemeno. 

Statek se stále rekonstruuje, je to běh na dlouhou trať. Vý-
hodou je, že je na samotě, kilometr a půl vzdálený od Mšece, 
nikoho provozem neobtěžujeme. Naopak k nám jezdí na ex-
kurze školy i  školky, takže děti na  vlastní oči vidí život 
zemědělce. Vyoráme jim třeba nějaké brambory a mohou si 
je vybrat do  kyblíčků, hladí si pštrosa, krmí králíky, sbírají 
vajíčka a jsou nadšené. Někdy jim přivedu koně a povím jim 
o  něm, svezou se  na kombajnu, na  jaře si hrají s mláďaty. 
Dělali jsme to tak i s našimi třemi syny, snažili jsme se jim co 
nejvíc věnovat v prostředí, kde žijí. 

Stačíte na všechny práce sami? 
Maminka Eva: V  podstatě ano. Při žních nám pomáhá 

manželův kamarád, ale nejstaršímu synovi bude letos osm-
náct, udělal si řidičák na traktor, takže cizí výpomoc nebude 
nutná. Prostřednímu bude šestnáct, chodí na  střední ze-
mědělku do Rakovníka. Osvojil si už spoustu činností. 

Na farmě jste zapojená celá rodina… 
Michal: Když jsem byl malý, sbíral jsem vajíčka, krmil 

drůbež, později jsem se pokoušel pěstovat zeleninu – cukety, 
papriky, rajčata, okurky, na  jaře ředkvičky, mrkev, měl jsem 
víc času. Teď už spíš pomáhám tátovi na polích. 

Maminka Eva: Je to náš životní styl, jinak to ani nejde. Buď 
k  tomu člověk je anebo není. My máme štěstí, že jsme 
všichni do farmaření zapálení. Kluky jsme k ničemu nenutili, 
ale vyrůstali tady, vidí, co je důležité. V  létě jede kdekdo 
někam na dovolenou a u nás je právě nejvíc práce. Končí až 
s vybíráním a přebíráním brambor a podzimním setím. K to-

mu se staráme o zvířata. Naše krávy jsou sice venku, ale stej-
ně na ně musíme dohlédnout, jestli je všechno v pořádku.  

Kluci umí hodně věcí udělat sami, pochopitelně jim 
připomínáme, aby především hleděli na vlastní bezpečnost, 
aby byli při práci s velkými stroji opatrní. 

Děláš i něco jiného než práce na farmě? 
Michal: Můžu dělat, co mě baví, rodiče mě neomezují. 

Jezdím na  kole, v  zimě lyžujeme na  chalupě v Krkonoších. 
Na statku jsem ale asi nejradši. 

Jak vnímáte výkyvy počasí? 
Maminka Eva:  Na počasí jsme samozřejmě závislí, někdy 

je člověk nahoře, někdy dole, to je život zemědělce. Musí 
počítat se vším a nenechat se odradit. Neustále se sleduje, co 
se  kolem děje, jak co roste, jaké plevele se  kde vyskytují. 
Zároveň je nutné, stejně jako v jiných profesích, se neustále 
vzdělávat. Když jsou třeba sušší roky, vybíráme k  setí 
pšenice, které to líp zvládají a další a další… Je nezbytné mít 
znalosti z  různých oborů – z  chemie, biologie, geologie, 
pedologie (nauka o půdě), být stále v obraze a držet krok. 

Dnes už se  zemědělství nedělá postaru. Máme spoustu 
mechanizace, moderních strojů, které šetří lidskou práci, 
používá se elektronika i satelitní navigace. Farma je solidně 
vybavená a kluci každodenně vidí, že naše práce má smysl. 
To je, myslím, na tom baví. 

Dřív se zemědělské škole posměšně říkalo „hnojárna“, ne-
měla žádnou velkou prestiž. Řekla bych, že se názory na ni 
postupně mění. 

Proto mě tak potěšila soutěž Mladý zemědělec, jejímž 
cílem bylo mimo jiné ukázat, jak je zemědělství pro lidstvo 
důležité. Vždyť přece produkuje potraviny. Navíc zahrnuje 
různorodé obory, moderní provozy, laboratoře, je v  něm 
velmi široké spektrum osobního uplatnění. 

Jste na farmě potravinově soběstační? 
Maminka Eva: Víceméně ano. Máme své maso, mléko, vej-

ce, brambory, během covidu jsme koupili mlýnek na mouku 
a tak peču chleba, buchty, koláče z našeho obilí.  

Michale, jsi na rodinné hospodaření docela hrdý, že? 
Michal: Jo, to jsem, hodně se mi u nás líbí a určitě bych 

v  životě nechtěl dělat něco jiného, ani si to neumím před-
stavit. 
Počítám s  tím, že po  střední škole půjdu na  vysokou 

zemědělskou, spíš ale do Suchdola, Brno je moc daleko. 

Lída Faflíková

Práce na farmě                                                                                         Foto rodinný archiv

Vyhlašování vítěze soutěže                                                                      Foto rodinný archiv
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Říjnový program v novostrašecké knihovně
Milí čtenáři, ve druhém říjnovém týdnu 

chystáme od 7. do 11.  října „velkolepou“ 
akci TÝDEN KNIHOVEN 2024.  

Máte-li ve svém okolí někoho, kdo by si 
rád vyzkoušel, jak to u nás chodí, řekněte 
mu o  nás. Pouze v  tomto čase si u  nás 
totiž můžete pořídit registraci na tři mě-
síce zdarma. Patříte-li ke čtenářům, kteří 
mají problém vracet knihy včas, možná 
právě vás potěší čtenářská amnestie, 
protože právě v tomto týdnu odpouštíme 
zpozdné. Chcete-li si prohlédnout naši 
vzácnou a  mnohaletou sbírku nejrůz-
nějších vydání knihy Babička Boženy 
Němcové, budete také srdečně vítáni. 

Jste rodiče malinkých dětí? Naše kni-
hovna už se  třetím rokem zapojuje 
do mezinárodního projektu zaměřeného 
na  nejmenší budoucí čtenáře. Navštivte 
příjemně rozběh-nuté páteční pořady S  KNÍŽKOU 
DO ŽIVOTA PRO DĚTI 0 AŽ 3 ROKY.  

Tentokrát vám nabízíme termíny v tyto pátky:  

4., 11. a 25. října. Můžete navštívit lekce 
v  8:30, 9:30 a 10:30. Chystáme pro vás 
vždy básničky a  aktivity na  jedno téma 
v  délce přibližně dvacet minut. Máme 
momentálně volné kapacity, protože 
spousta našich nejmenších nastoupila 
do  školky. Přijďte se  podívat jen tak 
naslepo, nebo se  rovnou přihlaste on-
l i n e : m e s t s k a - k n i h o v n a - n o v e -
straseci.reservio.com/ – účast na  lekci je 
zdarma. 
Pro věkem školková děťátka připravujeme 
středeční pořady BOOKSTART PRO DĚTI 
3 AŽ 6 LET. Proběhnou ve středy 2., 9. a 
23.  října ve dvou po sobě jdoucích le-
kcích v 15:30 a 16:15. Začteme se  po-
každé do  jiné dětské knížky a na závěr si 
děti něco drobného vytvoří. 
Přijďte se  podívat, nebo si rezervujte 

místo on-line:  
mestska-knihovna-nove-straseci.reservio.com/.  

Těšíme se na vás!     
Žofie Kabelková
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Detektivky a thrillery 
Gardner, Lisa – Než zmizela, Krok vedle 
Gibney, Patricia – Hrob na kopci 
Deaver, Jeffery – Hodinářův trik 

Romány pro ženy 
Hoover, Colleen – Odvrácená tvář lásky, 
Příliš pozdě 
Jacobs, Anne – Kavárna U Anděla: Svěží 
vítr 
Cowell, Emma – Dům v olivovém háji 

Hart, Emilia – Divé ženy 

Česká literatura 
Petřeková, Lenka – Kde se  skrývá tem-
nota 
Hamáková, Marie – Dvě tváře lásky 
Boučková, Tereza – Dům v Matoušově 
ulici 
Navrátilová, Renáta – Cesta za láskou 
Peroutková, Ivana – Pletařka 
Pawlowská, Halina – Manuál zralé ženy 

Hartl, Roman – Za tichem Křivoklátska 
Kasatík, Pavel – Bedřich Smetana: živo-
topis 

Fantasy 
Rosípalová, Adéla – Ocelová liga 
Riordan, Rick – Apollónův pád: Nero-
nova pevnost 
Riordan, Rick – Slunce a  hvězda: Do-
brodružství Nika a Willa 

Jitka Tomšů

Z nových knih

Pozvánka na vernisáž výstavy
Před zahájením koncertu Děti dětem (17. 10. v NKC) zveme 

na vernisáž výstavy malířky paní Světlany Žalmánkové, 
která proběhne 17.10. od 15:30 v Městské galerii V. Olivy. 

Malířka a  šperkařka Světlana Žalmánková vystudovala 
Uměleckoprůmyslovou školu, obor výtvarné zpracování kovů. 
Později soukromé studium u  akademického malíře Stanislava 
Kováře. 

 Žije a pracuje v Bělé pod Bezdězem.  
Ve své tvorbě se zabývá malbou obrazů a grafikou, je malířkou 

kamenů, zhotovuje šperky z kamenů a z kovů.  
Obrazy svoji výraznou barevností umocňují autorčiny pocity 

a  vnímání světa kolem. Její tvorba je expresivní a dynamická, 
odrážející její bezprostřední pocity.  

V námětech převládá žena a příroda. Jejich něžně a nenucené 
propojení v obrazech svádí k vyprávění příběhu. 

Svými díly je zastoupena v  českých galeriích a v soukromých 
sbírkách v České republice, Německu, Itálii, Rakousku, Dánsku, 
Norsku. 

Saša Krško 

Děti dětem – benefiční koncert v NKC
Klub přátel dětí DD ve  spolupráci s  Dětským domovem 

v Novém Strašecí vás srdečně zve na XIV. ročník benefičního 
koncertu Děti dětem. 

Koncert se  koná ve  čtvrtek 17.  10.  od 16:30 v  sále KC 
v Novém Strašecí. Hostem večera bude zpěvačka paní Hanka 
Křížková. Můžete se  těšit na vystoupení dětí z DD Tachov, 
Nové Strašecí, Žatec, Plzeň, Sázava a Frýdlant. 

Záštitu nad akcí převzal starosta města Mgr. Karel Filip. 
Čeká vás uvítací přípitek a pohoštění včetně kávy od  firmy 
Dallmayr. Večerem vás provede moderátor Jiří Nikodým.  

Vstupné je dobrovolné a výtěžek večera bude opět věnován 
dětem s onkologickým onemocněním. 

Saša Krško 

Světlana Žalmánková 
                                      Foto archiv S. K.

Jeden z obrazů S. Žalmánkvé     
                                           Foto  archiv S. K.

Výsledek hlasování návštěvníků 
výstavy bonsaí, která proběhla 
o posvícení v NKC 
 Celkem bylo odevzdáno 323 hlasů, návštěv-
nost lze tedy odhadovat 400 lidí a více. 

1) Habr japonský     24 hlasů 
2) Tis červený          22 hlasů 
3) Jabloň okrasná    21 hlasů 
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Zveme všechny zájemce na přednášku 22. října od 17 ho-
din s názvem Nové technologie a  jejich vliv na  rodinné 
vztahy. Přednášet bude prof. PhDr. Lenka Šulová, CSc. 
Budeme hovořit o  tom, co všechno přinášejí informační 
technologie a  snadná dostupnost internetu do  výchovy 
a vývoje dětí, do fungování rodiny. Pokusíme se pojmenovat 
změny, které probíhají u  dětí, jako je například paměť, 
pozornost, způsob osvojování nových poznatků nebo třeba 
přemíra podnětů a  zahlcení informacemi. Přes veškerý 
technický pokrok je stále potřeba k  životu udržet lidskou 
zvídavost, osobní duševní a  fyzickou aktivitu, schopnost 
klást si otázky a umět se vyjadřovat, komunikovat s okolím. 
V současné době výchova dětí není vůbec jednoduchá a pro 
vývoj dítěte je nutná opora v  rodině, pochopení, trpělivost 
i  nastavení pravidel. Budeme se  ptát, zda rodiče ztrácejí 
autoritu a  co lze generačně předávat. Jestliže nám záleží 
na harmonickém rozvoji dítěte a kvalitě života dětí, je třeba 
se zajímat, informovat, celospolečensky diskutovat. 

Následující přednáška na téma Kritické myšlení, důvěřuj, 
ale prověřuj se  uskuteční 12.  listopadu. Lektorem bude 
Ing. Zdeněk Svoboda, CSc. I seniorská populace je zasažena 

novými technologiemi, které se  stávají součástí života. 
Internet nám poskytuje denně tisíce a  tisíce informací, ale 
také falešných zpráv a  je nutné se  naučit rozlišovat mezi 
pravdou a manipulací. Budeme hovořit o  prevenci a  způ-
sobech, jak se dezinformacím bránit, i o tom, co je pro život 
podstatné a co ne.   

Individuální vstupné na přednášky je 40 Kč. 
Ještě máte možnost přihlásit se jako řádný člen Klubu cesty 

za  poznáním (členský roční příspěvek činí 300  Kč). 
Kompletní přehled přednášek a  vycházek je k  dispozici 
v pokladně muzea i na našich webových stránkách. Vítáme 
aktivní a zvídavé zájemce. 

Pozvání na vycházku 
V sobotu 9. listopadu vás zveme na druhou Geologickou 

vycházku s průvodcem RNDr. Štěpánem Rakem, Ph.D. Sraz 
je v 9 hodin na Zličíně. V případě zájmu se, prosím, přihlaste 
v pokladně muzea, kde bude vybírán poplatek ve výši 100 Kč 
(počet účastníků omezen). 

Těšíme se na setkání s vámi. 
Věra Hrubešová

Klub cesty za poznáním
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Pozvánka do muzea
I  během října pokračujeme v  oslavách 130  let našeho 

muzea. Ve čtvrtek 3. října od 17 hodin vás srdečně zveme 
na  komentovanou prohlídku výstavy ze  sbírek muzea, 
na které se mimo jiné dozvíte, jak a proč muzeum vzniklo, 
objevíte celou jeho historii, ale i  současné a  budoucí 
směřování celé instituce. Zároveň si můžete prohlédnout 
nejstarší, nejcennější a  nejvýznamnější sbírkové předměty, 
ale i  unikáty se  zajímavými dobrodružnými příběhy 
a  kuriozity, které běžně nevystavujeme. Výstava potrvá do 
13. října. 

Po celou dobu trvání výstavy můžete s  dětmi absolvovat 
víkendový program s názvem Hrátky za muzejními vrátky, 
během kterého se  dozvíte nejen spoustu zajímavých 
informací, ale můžete si také vyzkoušet netradiční aktivity, 
jako je archeologická laboratoř, etnografické stanoviště 
spojené s  pečením tradičního pečiva, drcení obilí, dojení 
a poznávání starých fotografií města. 

Oslavy zakončíme přednáškou Ing. 
arch. Evy Volfové na  téma Opravy hi-
storických budov a památek v Novém 
Strašecí po  roce 1989 (postřehy pa-
mátkové architektky), která proběhne 
v úterý 8. října od 17 hodin v přednáš-
kovém sále muzea.  

Stav památkových objektů a  histo-
rických budov před rokem 1989 byl u nás 
vesměs velmi neuspokojivý až havarijní, 
v  lepším případě jen zanedbaný. Stát 
systematicky opravoval pouze skupinu 
vybraných nejvýznamnějších památek, 
zejména hradů a zámků, zbytek záměrně 
ponechával svému osudu a  výhledově 
k  demolici. Zejména církevní památky, 
kostely a  fary, byly úmyslně opomíjené 
a  cíleně devastované. Prakticky stejná 
nebo velmi podobná situace byla i v No-

vém Strašecí. Přišel rok 1989 a  s ním všechny důležité 
politické, společenské a  hospodářské změny. V  Novém 
Strašecí byly zahájeny rozsáhlé opravy již v roce 1990, které 
zahrnovaly základní školu s  gymnáziem, farní kostel 
Narození Panny Marie, původní radnici města sloužící 
potřebám ZUŠ a  další významné budovy. Přijďte si 
poslechnout detaily těchto oprav i  další zajímavosti z  hi-
storie města, doplněné bohatou fotografickou dokumentací.  

Akci Oslavy 130  let muzea v  Novém Strašecí finančně 
podpořilo město Nové Strašecí, za  což samozřejmě děku-
jeme. 

Ve čtvrtek 17. října od 17 hodin zahájíme slavnostní ver-
nisáží prodejní výstavu Radky Batelkové, Jany Čančarové 
a spolužaček z Klenotu s názvem Švadlenka a rukodělné 
ženy. Během vernisáže zazní písně v  podání Catherine 
Elizabeth Hort a Valerie Čižmárové. Přijďte si prohlédnout 
výrobky šikovných dam rozdělené do sekcí jaro, léto, podzim 

a  zima. V  listopadu se  můžete těšit 
na tvořivé dílny s Radkou Batelkovou. 
Rodiče a prarodiče s dětmi srdečně zveme 
na  oblíbené Podzimní a Halloweenské 
tvoření v  muzeu, které bude probíhat 
o  víkendech a  podzimních prázdninách 
od 19.  října do 3.  listopadu (v  sobotu 
od 9 do 13  hodin, v  neděli od 13 do 
17  hodin a  o prázdninách od 8 do 
16 hodin).  
Těšit se  můžete na  tradiční hledání 
pavoučků a spoustu vyrábění s podzimní 
a strašidelnou tematikou.  
Poplatek za  tvoření ve  výši 50  Kč bude 
použit na nákup materiálu. Výrobky si sa-
mozřejmě odnesete s sebou domů. 
Těšíme se na vás! 

Barbora Honzíková 
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Nový film Jiřího Mádla Vlny snad ani není třeba před-
stavovat a  doporučovat ke  zhlédnutí, od  červencového 
uvedení na  MFF v  Karlových Varech se  o  žádném jiném 
snímku tak pochvalně nemluví. 

Je skvělé, že tak krátce po premiéře bude uveden i ve stra-
šecké Kinokavárně, a to v pondělí 7. října od 19 hodin.  
Všeho nechte a přijďte se podívat! 

Lída Faflíková

VLNY ve Strašecí

Malování olejovými barvami 
V pořadí druhý víkendový Kurz olejomalby se uskuteční 12. a 13. října od 9 do 17 hodin v Městské galerii V. Olivy. 
Lektorem bude opět pan Libor Jellúš, který nabízí i možnost pouze jednodenního kurzu.  
Důležité je předem se přihlásit a nahlásit číslo a název předlohy, aby jich měl lektor s sebou potřebné množství.  
Přihlašovat se do kurzu je možné telefonicky v NKC nebo na mail. adrese: 
charvatova@novestraseci.cz, liborjejjus@seznam.cz                                                                                                                         -lf-

Pohádka nejen na neděli 
  Zbrusu novou hudební pohádku divadla Kapsa Andělská hora O zvědavém slůněti aneb jak sloni k chobotu přišli 
mohou zájemci shlédnout v neděli 20. října od 15 hodin v NKC. Představení je určené dětem od 3 let, trvá 50 minut bez 
přestávky. 
  Předlohou pohádky je známá bajka Rudyarda Kiplinga a vystupují v ní živí herci i loutky. Hrdinou příběhu je malé, 
roztomilé slůně Ládík, které je neobyčejně zvědavé, stále se na něco ptá a když se nedočká odpovědí, vydá se je hledat 
samo. 
Nedělní odpoledne prožité s dětmi na pohádce, co si přát víc?                                                                                                     -lf-

Gwyn Ashton + Jitka Vejsadová  
= skvělá muzika 

Již po několikáté zavítá do Strašecí australský multi-
instrumentalista Gwyn Ashton, který bravurně zvládá ky-
taru, bicí, foukací harmoniku i zpěv.  

Spolu s ním v úterý 15. října od 19 hod. vystoupí v ga-
lerii V. Olivy vynikající mladá česká houslistka Jitka 
Vejsadová. Ohlasy na jejich předchozí společná 
vystoupení jsou bez výjimky výborné, takže neváhejte a 
přijďte! 
 Čeká vás hodně příjemný večer plný bluegrass a rocku, 
country a prvků keltské hudby.                                              -lf-
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Srdečně zveme všechny absolventy a přátele našeho 
gymnázia k návštěvě školy. V letošním školním roce si při-
pomínáme 70. výročí od jejího založení. A to už je důvod 
k malému pozastavení a zavzpomínání na léta minulá.  

Den otevřených dveří plánujeme na sobotu 5. října, kdy 
mezi desátou až čtrnáctou hodinou budete mít možnost 
prohlídky školy. Ta prošla v posledních letech značnou 
obměnou.  

Těšit se můžete rovněž na setkání s mnoha bývalými 
učiteli, kteří přijali naše pozvání. 

Zahraje pro vás nejenom školní sbor, ale účast přislíbili 
i „rokeři“, kteří začínali pod vedením pana Milana Soukupa. 
A na závěr jsme moc rádi, že vystoupí slavný Čtyřlístek. 

K příjemné atmosféře přispěje i drobné pohoštění a ob-
čerstvení v bufetu paní Hladíkové. A to není zdaleka všech-
no. Placky s motivem 70. výročí, ukázky výtvarných prací… 
Zkrátka přijďte a přesvědčte se sami. Těšíme se na Vás.           

(gns)

70. výročí založení gymnázia 

DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Na vlnách tajemna aneb První ročník na Ohři 
Na konci školního roku se třída 1. B místního gymnázia 

vydala na divoké vlny řeky Ohře. Byl to náš první školní 
výlet. Sami jsme si ho připravili a také si jej pořádně užili.  

Po setkání s učiteli na Hlavním nádraží v Praze jsme se 
vlakem po několika hodinách dopravili do Kynšperka nad 
Ohří a pěšky došli na tamní tábořiště. Postavili jsme stany, 
domluvili se na programu a vyrazili prozkoumávat nikoli 
velké město. Tam už se k našemu překvapení o příjezdu 
nových středoškoláků vědělo… Večer nechyběl táborový 
oheň, kytara s dobrou hudbou, zpěv a samozřejmě debatní 
kroužky mezi kamarády. Nastala noc a celý kemp šel spát.  

Po brzkém probuzení jsme lokálním vlakem jeli převzít 
lodě. Hrdinně jsme si navlékli vesty, nasadili přilby, nasedli 
do kánoí a konečně vypluli. Krvelačnost Ohře jsme zažili na 
vlastní kůži, když se vinou nepředvídatelného proudu 
překlopila jedna z našich lodí. Naneštěstí s panem třídním 
učitelem, který nehodu přežil ve zdraví. Jedna menší nehoda 

nás nerozhodila, a tak jsme úspěšně zdolali i zákeřný 
vodácký kanál, vedoucí přímo do kempu.  

I když značně unaveni, někteří šli posedět do restaurace na 
chutnou večeři. Po návratu do kempu, opět za doprovodu 
kytary, celá třída usnula. Ráno vzdor nepříznivým podmí-
nkám (delší dobu jsme čekali na odvoz batohů do cílové 
stanice) jsme znovu naskočili do lodí a dopluli skoro až na 
vlak. Lodě si převzala objednaná společnost a my se zdrželi 
u malého kiosku na oběd. Následovala příjemná procházka 
na nedalekou zastávku, pak už jen vlak a opět několi-
kahodinová cesta do Prahy.  

I přes nestálé přírodní podmínky (během výletu opakovaně 
hrozil déšť) a nefunkčnost klimatizace v rychlíku jsme se živí 
a zdraví navrátili do našich domovů.  

Výlet na Ohři je už dnes vzpomínkou. Zařadí se však k 
nezapomenutelným zážitkům, které nás na škole ještě 
čekají.                                                                       Jan Kaftan, 2. B

2. B na Ohři                                                                                                                                                                                                                                                                 Foto archiv školy

Ředitelské volno 
31. 10.  Majaland Praha – sraz u školní družiny v 9.30 hodin, návrat kolem 15 hod., cena 400 Kč.  
Zájemci se mohou hlásit přes klientské centrum ddmrako.cz, info: J. Samšuková 731 610 569
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DĚTI, MLÁDEŽ, ŠKOLA

Imatrikulace -  2. část                                                                                                                                                                                                                                           Foto Ivana Rezková

Imatrikulace – 1. část                                                                                                                                                                                                                                            Foto Ivana Rezková

Imatrikulace studentů prvního ročníku gymnázia
Slavnostní přijetí nových žáků gymnázia se stalo žádanou 

tradicí. I letos se ve slavnostním sále MěÚ v Novém Strašecí 
sešli žáci nastupující do prvních ročníků spolu se svými 
rodiči. Nechyběli samozřejmě ani učitelé a učitelky ze 
současného pedagogického sboru. 

Po slavnostním zahájení programu promluvil pan starosta 
Mgr. Karel Filip. Přivítal všechny přítomné žáky ve městě, ve 
kterém stráví čtyři roky studia. Poté promluvil ředitel školy 
Mgr. Richard Spiegl, který zdůraznil důležitost rozhodnutí 

žáků k volbě gymnaziálního studia. Ubezpečil všechny pří-
tomné studenty, že jim bude poskytnuta veškerá pomoc 
ke zvládnutí náročného učiva, ale důležitá bude i jejich vůle 
a odhodlání na sobě tvrdě pracovat. 

Po přestavení celého pedagogického sboru následovalo 
předávání pamětních listů všem žákům.  

Téměř šedesát nováčků je na začátku cesty. Popřejme jim 
hodně štěstí a spokojenosti.            

(gns)

DDM – Zájmové kroužky 
Zájmové kroužky DDM se letos rychle naplnily, ale ještě je možno se na nějaké přihlásit přes klientské centrum ddmrako.cz 
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Na začátku školního roku se naše třída vydala na adaptační 
pobyt, který se konal v krásném prostředí Machova Mlýna. 
Cestou do chatové osady jsme navazovali první nesmělé 
kontakty. 

Bylo to poprvé, kdy jsme měli možnost poznat nové 
spolužáky. 

Následný čas jsme věnovali výběru z nabízených aktivit. 
Každý si zvolil zábavu, která jej nadchla. První večer jsme 
pak vyplnili brainstormingem a posílením fyzického ducha. 

Další den byl hlavním bodem programu orientační běh. 
Tento závod nás nejen fyzicky prověřil, ale také nám ukázal, 
jak důležité je pracovat jako tým. Rozděleni do skupin jsme 
se vydali hledat různé kontrolní body ukryté v okolí. Každý 
člen týmu měl jinou roli – někdo mapoval, jiný navigoval a 
další se staral o dodávku potřebných informací. Bylo to 

skvělé cvičení v koordinaci a komunikaci, a zároveň jsme si 
užili spoustu legrace při hledání skrytých kontrolních bodů. 

Odpoledne nás čekala schůzka s preventisty a kariérovou 
poradkyní. Zábavné bylo rovněž batikování triček s třídní 
učitelkou. S výslednou prací jsme byli všichni náramně 
spokojeni. 

Večer si třídy vzájemně připravily hry, které byly zaměřené 
na zlepšení vzájemné komunikace. 

Celý adaptační pobyt byl naplněný dobrodružstvím a 
novými zkušenostmi. Hezké prostředí v přírodě nám 
poskytlo ideální kulisu pro všechny naše aktivity. Na konci 
pobytu jsme cítili, že jsme se jako kolektiv sblížili. Na pobyt 
máme krásnou vzpomínku. 

Natálie Vostřáková 1.B

Adaptační kurz splnil naše očekávání

Ve školních lavicích – učitelé!
Jaké to je být opět v rolích žáků? Tak tento pocit 

si připomněli učitelé z novostrašeckého gymnázia 
v rámci dvoudenního studijního pobytu v hotelu 
Berounka ve Šlovicích. 

Samotné téma bylo více než zajímavé. Wellbeing! 
Jak dosáhnout osobní pohody? 

K dosažení požadovaného stavu jsme kromě 
zajímavých přednášek a praktických úkolů využili 
i osobního volna. Po večeři jedni vyrazili na zříce-
ninu hradu Týřov, druzí dali přednost koupání 
v místním bazénu a někteří jen tak klábosili o všem 
možném. Tedy aktivity, na které ve školním roce 
nemají příliš času.        

Richard Spiegl 

Obě třídy pohromadě                                                                                                                                                                                                                                                 Foto archiv školy

Pedagogové v roli studentů                                                                                                 Foto archiv školy
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Jak jinak začít první dny v nové škole plné neznámých tváří 
než adaptačním kurzem?   

I v letošním roce jsme přivítali plné třídy budoucích 
opravářů zemědělských strojů, automechaniků a zahradníků. 
Než abychom hned po prázdninách usedli do školních lavic, 
raději jsme využili poslední střípky krásného počasí a strávili 
čas venku v přírodě, na sportovním hřišti a ve venkovní 
učebně. Společně jsme zahájili školní rok dvoudenním 
adaptačním kurzem. Program byl plný psychosociálních, 
sportovních a preventivních aktivit, díky nimž se všichni 
lépe poznali a oba dny si užili. Role třídních učitelů je 
klíčová, proto byli nedílnou součástí celého kurzu a své 
budoucí svěřence pečlivě pozorovali, aby se dozvěděli, co je 
zajímá a baví, jaký vztah mají ke studovanému oboru a jaké 
jsou jejich sny a cíle do budoucna. Kluci a holky si během 

stmelovacích aktivit společně popovídali, zasoutěžili a 
vzájemně se poznali. Z prvních dnů v nové škole si odnášeli 
mnoho nezapomenutelných zážitků a nemálo veselých 
historek. Nejen pro žáky, ale i pedagogy, kteří se na kurzu 
podíleli, to byly příjemné dny. Nově příchozí žáci a žákyně 
na nás udělali skvělý dojem.  

Doufáme a věříme, že se jim bude ve škole líbit po celou 
dobu jejich studia.                                                Karolína Hůlová

Výstava podzimních květin v NKC

Adapťáky pro prváky v SOU 

Výstava podzimních květin se 
stala velmi oblíbenou tradiční 
akcí v první polovině září, proto 
se hned první školní dny nesly 
ve  znamení květinových aranží. 
Díky spolupráci s městem Nové 
Strašecí mohli žáci oboru Zahrad-
ník prezentovat svoji kreativitu 
a  představit originální květinové 
výrobky široké veřejnosti.  
Naše zahradnice a zahradníci 
druhých a třetích ročníků společ-
ně připravili krásné květinové 
vazby. Těmi pak vyzdobili Novo-

strašecké kulturní centrum. Jejich přírodní výrobky hrály 
všemi barvami. Milovníci květin se mohli v období posvícení 
přijít podívat na nejrůznější typy květinových dekorací a in-
spirovat se těmi nejčerstvějšími trendy. Naši nadšení 
budoucí zahradníci a zahradnice zvládli opravdu skvělou 
práci.  

Společně s učitelkou floristiky a učitelkou odborného výc-
viku se osobně podíleli na samotné přípravě výstavy a měli 
velkou radost, že se jejich květinová výzdoba návštěvníkům 
líbila. Děkujeme všem za reprezentaci školy a těšíme se na 
další ročník! 

Karolína Hůlová

Nové studentky                                                                                             Foto archiv školyNoví studenti                                                                                                 Foto archiv školy

Šikovní aranžéři výstavy                                                                          Foto archiv školy

Ukázka květinové výzdoby 
                                Foto archiv školy 
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,,Jsme škola, která všestranně připravuje absolventy pro jejich 
praktické uplatnění v životě. Důraz klademe na praktické zna-
losti a dovednosti, kvalitní odbornou přípravu a dobré mezilid-
ské vztahy. Neděláme věci pro efekt, ale vždy tak, aby měly smy-
sl. Jsme škola pro život.“ (www.souzns.cz) 

Všechny zájemce o studium na naší škole bychom rádi 
pozvali na Dny otevřených dveří, které se budou konat: 

• středa 27. listopadu 2024       8 - 17  hod. 
• středa 11. prosince 2024           8 – 17  hod. 
• sobota 11. ledna 2025              9 – 13  hod. 

Naše škola nabízí: 
• tříleté učební obory:  
 -  Opravář zemědělských strojů 
 -  Mechanik opravář motorových vozidel (automechanik)  
 -  Zahradník  

• dvouleté nástavbové studium, obor Provozní technika  
- studium je určeno nejen pro naše absolventy, ale i zá-

jemce z jiných škol. Žáci si mohou rozšířit vzdělání a získat 
maturitu. 

Rádi vás uvidíme  
Chcete-li se dozvědět více informací o profilu absolventa 

v jednotlivých oborech, o přijímacím řízení, průběhu studia, 
odborné praxi a akcích školy, přijďte se podívat na dny 
otevřených dveří. Rádi vás provedeme celým areálem 
učiliště, školní budovou s vlastní jídelnou a komplexem 
dílen. Můžete si prohlédnout nejen halu pro opravy 
motorových vozidel a zemědělské techniky, ale i kovárnu, 
zámečnické dílny, pracoviště strojního obrábění a svařovnu. 
Zájemci o ubytování mohou navštívit domov mládeže, kde 
jsou k dispozici velmi pěkné pokoje a celodenní strava. 
Sportovní nadšenci jistě ocení venkovní hřiště a milovníci 
květin se mohou těšit na prohlídku školních záhonů, 
skleníků a výzdobu školy. 

Na webových stránkách www.souzns.cz si můžete spustit 
videofilm o škole a podívat se na virtuální prohlídku školy.  

V případě zájmu neváhejte a přijďte se k nám podívat.  
Těšíme se na Vaši návštěvu! 

Karolína Hůlová

Okresní kola soutěží pro ZŠ 

Pozvánka na Dny otevřených dveří v SOU Nové Strašecí

 9. 10. Rakovnický vytrvalec - běh parkem v Čermákových sadech v Rakovníku od 13.30 hodin, pro všechny žáky ZŠ a SŠ 
16. 10. Přírodovědný klokan – celostátní přírodovědná soutěž pro žáky 8. a 9. tříd ZŠ, koná se na školách okresu Rakovník 
17. 10. Botanická soutěž –  v botanické zahradě SZŠ Rakovník od  8 hodin, pro žáky 4. – 9. tříd na téma Užitkové a exotické 
rostliny 

Jitka Samšuková 

Budova SOU NS                                                                                                                                                                                                                                                        Foto  archiv školy 

INZERCE 
Oprava žaluzií - výměna vodících lanek - nové žaluzie - seřízení oken - sítě proti hmyzu  

tel: 733 720 950,  pavel.janci@email.cz
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Drobný příběh z  roku 1655 zaujal už před lety Františka 
Vacka. Zmínil jej ve  svých Dějinách města Nového Strašecí 
společně s  dalšími zajímavostmi. Především díky tomu, že 
událost přerostla ve  žhavý spor, máme o  ní dochované 
prameny. Kdysi jsme se  jí také dotkli my, nyní se můžeme 
na celou záležitost podívat podrobněji.  

 Spor se  rozhořel v novostrašecké hospodě na  radnici dne 
31.  května 1655, ač se  týkal sedm či spíše osm let starého 
případu. Posledně uvedeného dne se strašecký měšťan Kryš-
tof Fajt rozhovořil nad pivem před ostatními sousedy o Mi-
kuláši Svobodovi, který na  konci války prý přepadl císař-
ského vojáka, zabil jej a ukradl mu šaty. K  tomuto zločinu 
přemlouval i Fajta, ale ten se nechtěl na něm podílet.  

Svoboda se samozřejmě proti nařčení bránil a žaloval Fajta 
pro utrhání na cti. Fajt později uvedl, že druhý den po pře-
padení přinesl Svoboda společně s Janem Brejzlem do brejl-
ské hájovny vojákovy šaty, a  to „červenou župičku a  spodky 
kožený“. O  šaty se následně pohádaly manželky obou údaj-
ných zlodějů. Spor nabýval větších rozměrů, obě strany si 
najaly právního přítele, stěžovaly si u městské rady a u kři-
voklátského hejtmana. Hrozily nemalé pokuty.      

Císařští vojáci   
Podívejme se nejdříve na  celou situaci v  širším kontextu. 

Z něj vyplyne, že příběh se musel odehrát v roce 1647, tedy 
předtím, než Křivoklátsko začali okupovat Švédové. Ti 
na  konci července 1648 přepadli ze  směru od  Rakovníka 
Prahu, avšak do okolních regionů zajížděli už dříve ze sever-
ních a západních Čech, které drželi pod kontrolou. Zjišťovali 
situaci, vybírali daně a ničili zázemí nepřítele. Celé toto ob-
dobí s sebou neslo obrovské vyčerpání z dlouhého konfliktu, 
nedostatek zásob a  frustraci. A  také velkou demoralizaci 
na všech stranách.    

Důležitý je pro nás pobyt císařských vojáků generála Petra 
Melandera, hraběte Holzappela, kteří se  utábořili v  oblasti 
Lán a Tuchlovic mezi 27. zářím a 13. říjnem 1647, aby bránili 
švédským nájezdům. Holzappel byl původně protestant, kte-
rý se dal do služeb Habsburků. V roce 1647 velel celé císařské 
armádě a přivedl ji do Čech. Chtěl zamezit švédské okupaci, 
ale to se mu příliš nepodařilo.   

Holzappelovi vojáci obsadili Lánský zámek a  jejich řádění 
si s nepřítelem příliš nezadalo. Zprávy z  jednotlivých měst 
hovoří o  císařských vojácích velmi negativně. Přepadali 
vesnice a  různá hospodářství a  brali čerstvě uskladněnou 
úrodu. Už z 16.  října máme dochované svědectví o  jejich 
aktivitách v Novém Strašecí. Tam nadělali škody „na stavení, 
nábytcích, též pobráním dobytkův a  jiných svrškův […]: co tak 
po předešlé rujně a vypálení od nepřítele téhož města ještě málo 
některý dům státi zůstal, tak jsou zrujnovaný a  zkažený, že 
netoliko tíž sousedé v  nich bydleti, méně pak lidé přes svět 
pracující pohodlí svého užíti nemohou, to jsme vynašli, že jest 
jim týchž škod zděláno při nejmírnější svornosti počítajíce 
v  sumě za 1309 zlatých rejnských.“ Obdobné zprávy máme 
i ze sousední Unhoště nebo ze Slaného. 

Právě v  této době muselo dojít k  údajnému přepadení 
císařského vojáka, neboť jméno Holzappela se  vyskytuje 
v  uvedených žalobách. Všeobecné vyčerpání zdlouhavým 
vojenským konfliktem se  odrazilo především v  zázemí. 
Města a  vesnice se  obávaly každého, nerozlišovaly mezi 

vojáky císařskými a  nepřátelskými, oběma musely platit 
a  snášet jejich represe. Obyvatelé si přivydělávali různými, 
v  době míru nepřijatelnými způsoby. Hledali cesty, jak 
útrapy zmírnit a  samozřejmě také jak se  na nich přiživit. 
Demoralizace dosahovala na  konci války svého vrcholu. 
Nicméně tyto skutky v roce 1655 už vyznívaly zcela jinak.  

Mikuláš Svoboda a Kryštof Fajt  
Mikuláše Svobodu máme dobře zachyceného v  různých 

pramenech. Ze Soupisu poddaných podle víry víme, že v roce 
1651 zastával úřad městského rychtáře, staral se  tedy 
o bezpečnost a pořádek v obci. Bylo mu tehdy 39  let a měl 
o pět let mladší manželku Dorotu. Jejich děti uvedeny nemá-
me, pokud se nějaké narodily, byly mladší dvanácti let. Jestli 
se můžeme o  údaje opřít, Svoboda se  narodil kolem roku 
1612. Z pozemkové knihy zjistíme, že od roku 1650 byl kon-
šelem, zastával tedy průběžně úřad purkmistra i primátora, 
a to až do roku 1665. I později se objevuje jako spoluradní. 
Stal se vysokým představitelem města, navíc v době probí-
hajícího sporu, s  menší přestávkou v  letech 1659–1662. 
Purkmistrovský úřad zastával k datu 5. května 1655 a patrně 
tedy i v době uvedené pomluvy v hospodě. Jistě však byl teh-
dy konšelem.  

Movitý Mikuláš Svoboda příliš nebyl. V  letech 1642–1658 
vlastnil Beránkovský grunt v  dnešní Palackého ulici, který 
koupil od obce. Dům měl nízkou hodnotu 100–200 kop grošů 
míšeňských. V letech 1634–1654 držel malý Bimbovský dům 
v  místech dnešní školy, který byl ještě lacinější. Později 

Spor z konce třicetileté války  

Voják z třicetileté války
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vlastnil dům v  téže ulici blíže ke  kostelu (F. Vacek grunt 
lokalizoval na místo pozdějšího čp. 214). Ten o  hodně let 
později zdědil syn Václav. Berní rula 
řadí Mikuláše Svobodu mezi chalup-
níky, označuje ho jako koláře s jedním 
potahem, s pěti rolemi orných pozem-
ků, s osmi rolemi porostlin a s jednou 
krávou. Tolik majetku měl i  při revi-
talizaci Berní ruly v roce 1664.   

Mikuláš zemřel nejspíše v  první 
polovině roku 1684, kdy mu bylo okolo 
72  let. Přímý zápis o  jeho úmrtí ne-
máme, matriční záznamy jsou pro léta 
1682–1694 přerušené. Ještě v  říjnu 
1680  se  ženil, vzal si vdovu Kateřinu. 
Kolikátá to byla jeho manželka, neví-
me, ale k  roku 1651 máme uvedenou 
Dorotu a k roku 1653 zase Annu. Kate-
řina tak byla přinejmenším třetí 
v pořadí. V září 1679 se  ženil Mikulá-
šův syn Václav, který později vystupu-
je v  pramenech a  vrací se  k  otcovu 
starému sporu. Ani tato svatba jistě 
nebyla pro Václava první, dva roky 
po ní, v únoru 1681, vdával svou dceru 
Annu. Mikuláš tedy činorodě vystupuje v  pramenech až 
do  2.  května uvedeného roku 1684. Tehdy jeho syn Václav 
Svoboda požádal obecní úřad o  převod gruntu a  domu 
po svém zemřelém otci Mikulášovi. Na nemovitostech se stal 
jeho nástupcem.  

Stručně uveďme informace i  o Kryštofu Fajtovi, ač toho 
víme nesrovnatelně méně. Fajt byl stejně starý jako Svoboda, 
v  roce 1651  mu bylo 39  let a  zastával funkci obecního 
staršího. Jeho manželce Anně bylo třicet,  avšak děti uve-
dené nemají. Nebylo jim ještě dvanáct let, protože víme, že 
Fajtovi nakonec měli syny Matěje a  Václava. Mezi 
představenými obce Fajta jinak nenachá-
zíme. Zemřel už v  roce 1665. Od  roku 
1643 až do  své smrti držel dům také 
v pozdější Palackého ulici a byl Svobodo-
vým sousedem, byť mezi oběma nepřáteli 
byl ještě dům Martina Kratochvíla. Faj-
tův dům také neměl valnou cenu, kolem 
150 kop míš. Na konci ulice, u Rakovnické 
brány, držel v době své smrti ještě jeden, 
podobně laciný domek. Jeho syn Václav 
jej po otcově smrti hned prodal.   

Zajímavý je ještě Jan Brejzl, který byl 
v  roce 1651  69  let starý a  pracoval jako 
podruh v  domě Tomáše Šemoráda. Měl 
manželku Marii a  jejich děti v té době již 
byly jistě dospělé. Na  loupeži se  spíše 
podílel jeho stejnojmenný syn, který žil 
v Řevničově. V Soupisu poddaných podle 
víry z  roku 1651 jej však nenajdeme. 
Podle pozemkové knihy prodala v  roce 
1653  stejnojmenná osoba domek také 
v pozdější Palackého ulici, a to za minimální cenu 40 kop m.  

Jak o Brejzlovi, tak o Fajtovi toho ve srovnání s Mikulášem 
Svobodou mnoho nevíme. I to svědčí o tom, že Svoboda byl 

významný a  exponovaný muž, a  zanechal tak výraznější 
stopy v historických pramenech.       

Počátky sporu       
 Fajtovo obvinění Mikuláše Svobody 
nad pivem ve  strašecké hospodě 
na  konci května 1655 nepřineslo 
překvapivé informace. O  případu 
se  vědělo již dříve a  mezi obyvateli 
se  leccos šuškalo. Fajt tyto řeči 
rozvířil a  snažil se  z  nich vytěžit 
vlastní prospěch anebo se také bránit 
pomluvám, že byl do  záležitosti 
zapleten. Mikuláši Svobodovi v  té 
době stoupala hvězda, stával se  ve 
městě důležitou osobou a dravost mu 
jistě neupřeme. Přitom nepatřil mezi 
nejbohatší měšťany. Už v  roce 
1651 byl rychtářem, konšelem a smě-
řoval do purkmistrovského úřadu. 
 Jeho (pravděpodobně druhá) žena 
Anna také nestála stranou. Ze  září 
1653  máme dochovaný zápis o  stíž-
nosti krčmáře z Bud pod Křivoklátem 
Jakuba Krauze, že Mikulášova žena 

urazila na  poctivosti Jakubovu manželku a  předhazovala jí 
„některé nenáležité věci“. Křivoklátský hejtman městu nařídil, 
aby si Annu Svobodovou předvolalo a věc vyšetřilo. Bohužel 
nevíme, o co se přesně jednalo, Jakub měl stížnost přednést 
ústně. Šlo o  významného poddaného, který zastával 
v Budech funkci rychtáře, a byl tedy představeným obce. V té 
době mu bylo asi 61 let.   

 Zdá se, že urážka Krauzovy manželky (snad Žofie) již měla 
s  naším případem souvislost. Prameny promlouvají o  rok 
později, přesně 18. července 1654, kdy křivoklátský hejtman 
znovu napsal do  Strašecí list. Informuje v  něm o  další 

stížnosti, tentokrát od Mikuláše Svobody. 
Ten se  ohradil proti nařčení ze  strany 
křivoklátského fořtmistra, „jako by v  ty 
nepokojný časy na  silnicích na  soldáty 
číhati a  jim škoditi měl“. Fořtmistr poté 
údajně uvedl, že proti Mikulášovi nic 
nemá a nic špatného o něm nemluvil, jen 
co slyšel od  „Jana, syna starého Breyzle“. 
Ten pak byl na Křivoklát předvolán a vy-
slýchán, avšak také popřel, že by z čeho-
koli Mikuláše Svobodu obvinil. Nakonec 
jej označil za  dobrého a  poctivého člo-
věka, o němž nemůže říci nic zlého. 
 Hejtman městu nařídil, aby učinilo 
úřední záznam o  Mikulášově poctivosti, 
a  tím ho ochránilo před dalšími řečmi. 
Ani to však nepomohlo a  pomluvy 
pokračovaly.          

Jan Černý  
(dokončení příště)

Generál Holzappel

Mikuláš Svoboda kupuje Beránkovský grunt (1642)
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Srpnový 16. ročník hokejbalového turnaje O pohár města 
Nového Strašecí vyhrála Hostivař, domácí brali čtvrté mís-
to.  

Poprvé v historii se ho zúčastnilo pouze pět týmů a poprvé 
v historii jej ovládla pražská Hostivař. Domácí  se v konku-
renci extraligových celků neztratili, když si zapsali do tabul-
ky dvě výhry a  dvě porážky. Hrálo se  systémem každý 
s každým, na Kocourku tak bylo k vidění deset zápasů, které 
měly velmi slibnou úroveň. 

Turnaj zahájili domácí hráči, kteří vyzvali vicemistra 
extraligy z Hostivaře. Pražané potvrdili svoji kvalitu zejména 
v útočné fázi a byť Strašečtí bojovali, utkání skončilo vítěz-
stvím pražského výběru poměrem 5:1. Jedinou branku 
domácích vstřelil Matouš Drechsler.  

Ve druhém utkání pak porazilo Ústí nad Labem Kadaň 
poměrem 0:3. 

Jedno z  nejhezčích utkání turnaje se  odehrálo mezi 
Strašecím a  Hradcem Králové. Zápas plný zvratů strhli 
v závěru na svoji stranu žlutomodří, kteří zapsali důležité tři 
body po  výhře 3:2. Jejich branky vstřelili Honza Běloušek, 
Ondra Kučera a Adam Slabý. 

V dalším střetnutí se proti sobě postavily mančafty Hosti-
vaře a  Elby Ústí nad Labem. Vyrovnaný duel zvládli lépe 
Pražané, porazili Elbu 2:1.  

Souboj Panterů z  Kadaně a  Hradcem Králové vyhráli 
Východočeši 2:1.  

Ke svému třetímu utkání pak nastoupili domácí borci, kteří 
se  znovu postavili extraligovému celku, tentokrát Elbě. Ta 
ale byla nad jejich síly, zvítězila 2:4. O  strašecké branky 
se tentokrát postarali Ondra Kučera a Vojta Frolík.  

Bohužel nepomohla ani druhá výhra v turnaji 4:1 s Kadaní, 
která skončila v turnaji na posledním pátém místě. První byl 
Hostivař, pak Hradec Králové, Ústí n. Labem, Nové Strašecí. 
(text byl redakčně zkrácen) 

Ondřej Duchoň

Další ročník tradičního turnaje je minulostí 

První zápas 1. ligy nové hokejbalové sezóny – 1. kolo   
HBC Prachatice - HBC Nové Strašecí 
6 : 3 (1:0,2:2,3:1) 

K  prvnímu mistrovskému utkání v  nové sezóně vyjeli 
1. září hokejbalisté Nového Strašecí do Prachatic.  

Ve značně okleštěné sestavě drželi se  soupeřem krok 
do  konce druhé třetiny. Poté se  na dohrávajících de-
seti strašeckých hráčích projevila únava a domácí Horalové 
dokázali ve třetí třetině utkání rozhodnout třemi góly.  

Ondřej Duchoň 

Hokejbal  –  1. liga – divize západ 2024/2025 - 2. kolo
Kocourek Aréna, 8.9.2024 14:00 
HBC Nové Strašecí - SK Kelti 2008 
4 : 6 (0:0,3:3,1:3) 

 
O  strašeckém posvícení vyzvali Bubáci tradičního rivala 
z  Berouna. Stejně jako minulý rok jim posvícení poněkud 
zhořklo, když ve třetí třetině nezvládli dokráčet za kýženými 
třemi body a  po  obratu Keltů se  museli smířit s  druhou 
porážkou ve druhém zápase aktuálního ročníku.  

Ondřej Duchoň 

Foto archiv HBC

Maminky POZOR!!! - Dětský koutek v BIOS 
Chcete si zacvičit, zahrát ping-pong nebo třeba plážový volejbal a nemáte hlídání? 
Pak právě pro vás je tu nová služba ve sportovní hale - dětský koutek. Na hodinku sem můžete dát své děcko a můžete 

se v klidu oddávat sportovním aktivitám, neboť tu na něho dohlédne zkušený personál.  
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Dne 7.  září se  uskutečnil tradiční Posvícenský turnaj 
tenisových čtyřher. Na kurtech se sešlo dvanáct párů. 

Do finále se probojovali Pavel Balcer s Tomášem Zajícem 
a Jirka Horník s Michalem Bűnterem. Po  lítém boji nakonec 
zvítězili Pavel s Tomášem. 

Nutno podotknout, že zejména Pavel Balcer předváděl 
mimořádnou hru a  nadělil si tak krásný dárek k  blížícím 
se sedmdesátinám (13. 10.). 

Všichni tenisté z NS a okolí mu přejeme PEVNÉ ZDRAVÍ 
a spoustu krásných a vítězných zápasů. 

Za všechny Michal Bünter 

Tenisem proti stárnutí

Finálová čtyřka Zajíc, Balcar, Horník, Bűnter                                                      Foto M. B. Pavel Balcer                                                                                                  Foto M. B. 
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Rok za rokem utíká, čas prý rány hojí, 
vzpomínky na tebe však stále bolí. 

Dne 2. října uplyne sedm let 
od smrti pana Jiřího Havla. 

Vzpomínají manželka Blanka, synové 
Jiří, Martin a dcera Jana s rodinami.

Dne 6.  října uplyne jeden rok 
od úmrtí mého manžela  
Karla Fraňka. 

S  láskou vzpomíná manželka a  děti 
s rodinami. 

Dne 10. října uplyne pět let od úmrtí 
pana Václava Švece. 

Stále vzpomínají děti s rodinami. 

Kdo v srdcích žije, neumírá. 

Dne 27. října vzpomeneme 10. výročí 
úmrtí pana Karla Maie. 

S úctou a  láskou vzpomínají manželka 
a synové s rodinami. 

Sbohem, Isťo ! 
Ne všichni obyvatelé našeho města zaznamenali v červnu smutnou zprávu, že nás nečekaně opustil 
nás kamarád Míra Isteník. 
Isťa byl výborný kluk a  rovný chlap. Potkávali jsem se  spolu při fotbalových výběrech krajských 
jedenáctek, v reprezentaci ČSR dorostu do 17 let a nakonec v Dukle.  
Tam tenkrát odstartoval svoji hvězdnou fotbalovou kariéru, pro kterou jsme ho všichni později 
obdivovali. Když pominu sport, myslím si, že nebylo člověka, který by ho neměl rád. Míro, tvoje 
nádherná cesta naším vesmírem skončila, ale zůstalo po  tobě mnoho krásných vzpomínek a dva 
perfektní kluci, podle kterých všichni ti, kteří tě neznali, pochopí, jaký jsi musel být úžasný bourák. 
Isťo, měli jsem tě moc rádi. 

Vladimír Kozel
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KALENDÁŘ AKCÍ, UPOUTÁVKY, INZERCE

Prodej slepiček 
Červený Hrádek prodává slepičky typu Tetra hnědá,  Do-
minant všechny barvy, Green Shell-typu Araukana 
a Dark Shell-typu Maranska, cena od 230 Kč/1 ks                                                                                              
Prodej:  29. 9., 31. 10. a 24. 11.,  
Nové Strašecí – u městské galerie - 11.20  hod. 
Výkup králičích kožek- cena dle poptávky,  
doprava 189 Kč za celý nákup, doporučujeme objednávat!  
Info: Po-Pá 9 -16 hod, tel. 601 576 270, 728 605 840  
www.drubezcervenyhradek.cz 



 32

Novostrašecký měsíčník | Vydalo město Nové Strašecí, www.novestraseci.cz, IČO 244155, povoleno MK ČR E 10804 
Odpovědný redaktor: Ludmila Faflíková (-lf-), Ivana Rezková (-ir-) | Náklad: 700 ks 
Příspěvky přijímáme do 12. dne předchozího měsíce. Příspěvky dopisovatelů nemusí vyjadřovat názor vydavatele. 
Odpovědnost za jednotlivé příspěvky nesou sami autoři. | Foto: První školní den, Foto Ivana Rezková 
E-mail: novostraseckymesicnik@seznam.cz 

Realizace: funprint.eu

Průvod o pěknou proběhl tentokrát v dešti                                                                            Foto -ir-

Před startem hlavního závodu třináctého ročníku Novostrašeckého běhu                                                                                                         Foto-lp- 

                                                                             Příprava na NS běh               foto -ir-

Výstava obrazů Aleny Vaicové a Marcely Braunové                                          foto -ir-TRadiční výstava bonsaí a suiseki opět přitáhla velkou pozornost                                      foto-ir-

Fotoohlédnutí  

za uplynulým 
měsícem
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